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Respondo desde esta misma columna al artículo “Suflé a la berguedana” 
de Jordi Bonet, aparecido en el anterior número de Masala. No  pretendo 
prolongar una polémica estéril, pero tampoco quisiera dejar sin respues-
ta algunas alusiones personales, así como varias cuestiones generales 
sobre nacionalismo e izquierda política que Bonet desliza en su artículo. 
Para no eternizar el asunto, por mi parte, doy por zanjado el tema con esta 
respuesta y me comprometo a guardar silencio en el futuro, sean cuales 
sean las que en Masala u otros medios y foros puedan aparecer sobre el 
particular. Por lo demás, creo que mi postura y actitud quedan suficiente-
mente claras.

1. Precisamente, yo siempre he sido contrario a excluir del movimiento li-
bertario a ninguna tendencia, interpretación o colectivo. Ortodoxos, reformis-
tas, individualistas, anarcosindicalistas, cristianos, independentistas… todos 
tenemos cabida dentro del anarquismo. Otra cosa es que, a título particular, 
no entienda cómo se puede ser anarquista y nacionalista a la vez, y que todo 
nacionalismo me repela profundamente, desde el jacobino de UPyD hasta el 
‘alternativo’ de las CUP. Sea como sea, dos cuestiones al respecto: primera, 
una cosa es aceptar una determinada realidad y optar por la convivencia, y 
otra muy distinta hacerlo obviando el debate, por incómodo y áspero que, en 

ocasiones, éste pueda llegar a ser; 
segunda y más importante, insisto: 
con treinta años de ruptura interna 
en el movimiento libertario, espe-
cialmente en el anarcosindicalismo, 
hay más que suficiente.

2. Señalar, como hace Bonet, 
que los argumentos se repiten a lo 
largo de los años, no los invalida; 
en todo caso, habrá que refutarlos. 
Por cierto, me sigue pareciendo di-

fícil establecer la genealogía izquierdista del catalanismo político moderno. 
No pienso sólo en el conservadurismo burgués y católico de la Lliga, o en 
el fascismo de Estat Català: la propia trayectoria de ERC, con sus intentos 
de deportar inmigrantes y su guerra contra la CNT durante la República, es 
difícilmente asimilable a cualquier noción de ‘izquierda’ política. Todo esto sin 
menoscabo de la existencia innegable de parcelas de convivencia y de ac-
titudes personales irreprochables de gentes que, desde el nacionalismo, se 
han mantenido coherentes con toda lucha social. Por lo demás, y trasladando 
el debate a la pura actualidad, no deja de ser legítimo que muchos veamos 
como una grave carencia de cierto nacionalismo, en tanto que movimiento 
social, su unívoco furor plebiscitario. ¿Para cuándo un referéndum, por ejem-
plo, sobre las ETT’s?

3. Y, en cuanto a las CUP como movimiento social, habrá que reflexionar 
sobre la paradoja de que haya sido preciso organizar una manifestación en 
Berga para denunciar algunas de sus actitudes, así como las agresiones que 
algunos de sus miembros y/o simpatizantes dirigieron contra entidades e in-
dividuos libertarios de la localidad a raíz de un simple artículo aparecido en 
el ‘Pèsol negre’. De hecho, si no me equivoco, las CUP todavía no han con-
denado dichas agresiones. Ventilar esa manifestación o los artículos que han 
ido pareciendo sobre el tema como “deporte de moda” equivale a ampararse 
en un cómodo victimismo que, en todo caso, no es la mejor respuesta a un 
problema que está sobre la mesa.

4. Pero, siguiendo con actitudes confortables, no dejo de ser consciente 
también de la comodidad y pobreza teórica, cuando no abierta hostilidad, con 
que el anarquismo responde a veces a la problemática de las nacionalidades 
y su expresión política. No basta, es cierto, con reconocer de forma abstracta 
la existencia de los pueblos y la legitimidad de sus derechos como tales, y 
es forzoso reconocer que las apelaciones al federalismo y al municipalismo 
libertario pueden chocar con realidades complejas de difícil articulación. Aho-
ra bien, ese mismo choque se produce cuando se afrontan tales vivencias 
desde los conceptos de nación y nacionalidad, máxime si tenemos en cuenta 
que, en este mundo de hoy, no existen más fronteras que las que se erigen 
contra la pobreza, y que son, esas sí, cada vez más materiales, como atesti-
guan las cicatrices de Melilla, Cisjordania o El Paso.

Sea como sea, ese debate excede este breve espacio.
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Des de l’última notícia que vam publicar al Masala sobre 
el projecte de construcció d’un hotel al carrer Sant Pere 
més Alt, al costat del Palau de la Música i promogut 
per la seva Fundació, ha plogut molt. El senyor Millet ha 
estat descobert en les seves actuacions il·legals, ara 
ha d’anar una vegada al mes a signar als jutjats, cosa 
que fa perquè ha aconseguit no entrar a la presó men-
tre espera que es faci el judici, i ha estat destituït dels 
seus càrrecs. El seu equip a la direcció de la Fundació 
del Palau també ha estat descobert, i a poc a poc van 
sortint noms de filles, sogres, cosins i cunyats implicats 
en el cas.

Una vegada feta la descoberta, els membres de la 
Fundació, els músics i els usuaris del Palau han volgut 
netejar el nom de la institució amb actuacions de denún-
cia i de suport i s’ha creat una nova junta directiva, que 
per suposat s’ha declarat amb finalitat de canvi i neteja. 
Segons declaracions de Mariona Carulla, la nova pre-
sidenta, el nou mandat es centrarà en el control intern, 
el rigor en la gestió i la simplificació de les estructures 
de govern.

En aquest intent de neteja, un dels primers plans que 
ha caigut ha estat el de l’hotel de luxe al costat del Pa-
lau. La nova junta anunciava el passat 9 de febrer que 
donava per mort aquest pla i que volia destinar els te-
rrenys a equipaments propis (sales d’assaig, centre de 
documentació) i a “alguna dotació cultural-
educativa per al barri de Sant Pere” (Euro-
pa Press, 10 de febrer). Amb aquest gir, la 
Fundació, no sabem si intencionadament o 
no, ha donat la raó a les crítiques veïnals que 
denuncien des de fa temps l’abús hoteler i la 
pèrdua d’equipaments als barris del centre.

Aquesta notícia ha estat rebuda com una 
victòria per part del moviment veïnal. Des-
prés de mesos investigant el cas, denunciant 
actuacions irregulars i criticant la connivència 
entre la Fundació, les institucions públiques, 
l’Ajuntament i la Generalitat, i el sector privat, 
han vist com finalment se’ls ha donat la raó i 
com les seves sospites s’havien quedat cur-
tes en descobrir tot el que hi havia darrere 
aquesta operació.

Ara és el moment del canvi, proclama la 
nova Fundació, “ara hem de treballar per a la ciutadania 
que ha perdut la seva confiança en el nostre treball i 
s’ha de treballar per reconstruir la credibilitat de la insti-
tució”. Però després de l’anunci de la renúncia a l’hotel, 
altres veus implicades en aquest cas i que fins ara ha-
vien estat amagades han sortit a la llum, deixant veure 
clarament els clarobscurs del projecte i els interessos 
que totes les parts tenien en aquest pastís.

 La proposta  de construcció d’un l’hotel neix d’un 
contracte entre dues entitats privades. És La Salle qui 
cedeix els terrenys a la Fundació Orfeó Català,  en base 

a “un acord  que data de novembre de 2003, firmat pel 
president de l’Orfeó, Fèlix Millet, pel qual l’escola cedeix 
part del seu sòl a canvi d’obres de reforma en el centre 
escolar per un import de 4.488.491,20 euros i cinc pla-
ces d’aparcament” (veure Masala núm. 49). 

L’empresa encarregada de la construcció, Olivia Ho-
tels, va ser la primera a moure fitxa. Durant tots aquests 

anys d’anades i tornades el seu nom no havia aparegut 
enlloc. No va ser fins fa poc que es va descobrir que el 
Palau li havia cedit el juliol del 2007 la propietat de les 
tres finques, números 13b, 15 i 17 de Sant Pere Més 
Alt, on s’havia previst l’hotel, sense que la Fundació 
ho reflectís a la documentació que va presentar per a 
iniciar el planejament del projecte, segons va admetre 
l’octubre passat a la Comissió d’Urbanisme el quart ti-
nent d’alcalde d’Urbanisme, Ramon García Bragado. 

Aquesta empresa el 
passat 3 de desembre va 
renunciar al projecte i va in-
terposar una demanda per 
incompliment de contracte 
contra la Fundació. L’em -
presa vol que li retornin els 
diners que ja s’ha gastat 
en les obres de l’escola La 
Salle Comtal i sembla que 
vol sortir el més aviat pos-
sible de l’embolic, no sigui 
que li toqui pagar els plats 
trencats.

Això deixa penjats als capellans de l’escola La Salle, 
que amb aquesta operació havien aconseguit que els 
reformessin part de les seves instal·lacions; ara s’han 
quedat amb les obres aturades i sembla que ningú se’n 
farà càrrec.

Amb aquesta reformulació del projecte, la Genera-
litat de Catalunya també haurà d’aclarir el seu posicio-
nament, ja que havia signat el conveni, juntament amb 
l’Ajuntament i la Fundació Orfeó Català, per promoure la 
construcció de l’hotel.

I per últim, l’Ajuntament. Encara que l’alcalde no hagi 
tingut cap vergonya en acceptar el nou pla, afirmant 
que és una gran idea destinar a usos educatius i socials 
aquestes instal·lacions, la maquinària de l’Ajuntament 
de Barcelona no ho té tan clar. Com es pot retornar a 
equipament social un espai que acaba de ser requa-
lificat per a ser un hotel? Com es pot reformar un pla 
urbanístic que havia estat modificat per tal de fer possi-
ble aquesta carambola? Com es pot fer tot això sense 
demostrar els interessos econòmics que hi va haver en 
l’operació? A l’Ajuntament estan preocupats, més tenint 
en compte la investigació de la Fiscalia sobre la modifi-
cació del Pla General Metropolità.

Fins on arriba aquesta xarxa d’amics corruptes i 
ambiciosos? Estava tota dins el Palau? Per on entrava 
a les oficines de l’Ajuntament? En tenim prou amb el 
cap d’en Millet o és hora que caigui l’aparell sencer? 
L’Ajuntament està sent investigat per aquest i altres ca-
sos, tots relacionats amb l’urbanisme i el sector turístic. 
Coincidències o estructures corruptes ben instal·lades? 

Amb aquest gir, la Fundació, no sabem 
si intencionadament o no, ha donat la 

raó a les crítiques veïnals que denuncien 
des de fa temps l’abús hoteler i la pèrdua 
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L’Hotel del Palau o com desmuntem 
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“Avui dilluns 15 de febrer una concentració veïnal ha aturat el 
desallotjament de l’Espai Social Magadalenes. Des de les 9h 
del matí més d’un centenar de persones s’han concentrat da-
vant l’ESM i han pintat un mural a la façana de l’edifici on es pot 
llegir “Gràcies a la lluita veïnal això no és un hotel”. Cap a les 
12h s’han presentat els secretaris judicials que han confirmat 
que el desallotjament quedava suspès, notícia que ha estat 
rebuda amb un fort aplaudiment.

Des de l’ESM volem donar les gràcies a tots els amics i ami-
gues, veïns i veïnes, i col·lectius que aquest matí, enfrontant-se 
a un fred gairebé polar, han fet possible que l’ESM mantingui la 
seva activitat a Ciutat Vella. Avui celebrem que igual que vam 
aturar l’hotel, hem aturat el desallotjament. Però sobretot, avui 
refermem el nostre compromís per seguir lluitant amb l’ambició 
que els edificis del carrer Magdalenes 13 i Amargós 6 no siguin 
mai més exemple de la violència immobiliària que assetja Ciu-

tat Vella, i passin a ser exemple de les conquestes veïnals del 
dret a la ciutat.”

Aquest va ser el missatge que des de l’Espai Social Mag-
dalenes es donava al confirmar-se la cancel·lació del desa-
llotjament que l’amenaçava. Aquest ordre de desallotjament 
ve després de l’aturament de la llicència d’activitat hotelera, 
que ha estat derogada sense possibilitat de tornar a sol·licitar-
la. Aquesta llicència fou obtinguda de forma irregular ocultant 
l’existència de veïns a l’edifici (veure Masala núm. 50).

“Aquest edifici també ha passat a ser emblemàtic per raons 
contràries: la lluita veïnal que no està disposada a cedir davant 
les pressions del mercat privat ha fet que, des de fa quatre 
anys, veïns, veïnes i col·lectius diversos hagin omplert de vida 
l’espai, impedint que s’hi fes l’hotel, denunciant l’assetjament 
immobiliari i fent efectius drets fonamentals com el dret a un 
habitatge digne, a la cultura, a la llibertat de moviment i, en 
general, el dret a la ciutat”, deia el comunicat que repartien els 
membres de l’ESM el matí del desallotjament.

L’Espai Social Magdalenes ha donat lloc a centenars 
d’activitats socials i culturals, així com ha estat seu de diversos 
col·lectius, entre els quals el Taller contra la Violència Immobi-
liària, VdeVivenda, Desobeint Fronteres, el menjador coopera-
tiu, la Plataforma d’Afectats per les Hipoteques i molts més. I a 

més a més, és al barri Gòtic un dels pocs espais socials 
alliberats i autogestionats.

Però a l’ESM li queda encara un objectiu per en-
davant, la reivindicació d’un local de cessió d’ús on 
continuar desenvolupant les seves activitats. Aquest 
procés es presenta complicat amb l’ordre de desallot-
jament que Hoteles Catalonia (HC) acaba de tornar a 
demanar aquesta mateixa setmana. Hoteles Catalonia 
també ha presentat un contenciós administratiu per la 
cancel·lació total de la llicència hotelera per part del 
Districte de Ciutat Vella als immobles de Magdalenes 
13-15 i Amargós 6. Però des de l’aturament del desallo-
tjament veïns i veïnes de l’ESM denuncien que han co-
mençat obres al número 8 del carrer Amargós. Aques-
tes obres estan traspassant els límits del número 8 i els 
treballs començats poden afectar l’estructura de l’edifici 
encara ocupat i amb un llogater de 86 anys que encara 
roman a l’edifici.

L’empresa hotelera no es dóna per vençuda i conti-
nua de totes les maneres possibles les seves correspo-
nents batalles legals i no tan legals.

En les properes setmanes es veurà com continua tot aquest 
procés. Per una banda HC amb les seves activitats, per l’altra 
el Districte i els seus moviments, bon moment per veure el 
compromís de diàleg i negociació demanat per l’ESM i amb les 
demandes sol·licitades. Per últim, i el més important, l’activitat 
d’un espai ocupat, autogestionat i social a Ciutat Vella. On es 
podrà continuar lluitant i reividincant el dret a l’habitatge digne, 
la llibertat de moviment, la promoció de la cultura lliure i moltes 
altres iniciatives més. Per quant de temps? Sigui quina sigui la 
resposta, depèn de les actituds polítiques del Districte

L’Espai Social Magdalenes ha donat lloc a cente-
nars d’activitats socials i culturals, així com ha 

estat seu de diversos col·lectius

Veïns i veïnes de l’ESM denuncien que han 
començat obres al número 8 del carrer 

Amargós. Aquestes obres estan traspassant 
els límits del número 8 i els treballs co-
mençats poden afectar l’estructura de l’edifici 
encara ocupat i amb un llogater de 86 anys 
que encara roman a l’edifici

Façana de magdalenes mentres es pinta un mural el matí del dessallotjament
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L’Espai Social Magdalenes atura el desallotjament 
després de “deshotelitzar” l’immoble del Gòtic

Queremos la Plaça dels Peixos
Daniele Porreta i Albert Sancho

Si buscáis en un mapa de Barcelona con más de diez años de 
antigüedad el cruce entre las calles Duran i Bas y la calle dels 
Capellans, os encontraréis con la impronta de un edificio que 
ya no existe. Se trata de uno de estos bloques de vivienda que 
de tanto en tanto estamos acostumbrados a ver desaparecer. 
El viejo plano llevará aún dibujado el antiguo trazado medieval 
de callejones tortuosos, rincones y vueltas sin aparente sen-
tido. Un tipo de ciudad que se ha ido borrando en las últimas 
décadas por poco higiénica, mal iluminada o demasiado densa 
para los urbanistas modernos.

Es probable que el vacío dejado por el derribo del edificio 
de la calle Duran i Bas estuviera destinado a ensancharse y 
seguir la mejor tradición de los P.E.R.I.( Pla Especial de Refor-
ma Interior), abriendo una brecha hacia la Catedral. Si no hubi-
era sido por el fortuito hallazgo de parte de un acueducto de la 
época romana fusionado en la medianera del bloque aledaño, 
tendríamos una rambla más. Hoy el hueco que dejó el derribo 
resulta ocupado por los principales protagonistas del espacio 
público de Barcelona: los coches y las motos. 

Si os extraña que un espacio de estas características se 
haya salvado del proceso de tematización y turistificación que 
abarca todo el centro histórico, la razón hay que buscarla en 

su uso actual. Algunos malpensantes aseguran 
que esta “plaza de las motos” es en realidad el 
aparcamiento de los funcionarios del edificio de 
Estadística.

En diciembre de 2009 un grupo de vecinos y ve-
cinas del barrio decidieron empezar una campaña 
para la recuperación de este vacío urbano como 
plaza pública. Se ha empezado a utilizar el espacio 
para organizar actos, hay una recogida de firmas 
en curso y se está trabajando para crear una red 
vecinal que impulse un proyecto participativo para 
una futura “Plaça dels Peixos”. Ahora parece ser el 
momento adecuado para recuperar este espacio, 
ya que se ha acabado la primera fase de las obras de reforma 
del antiguo edifico de propiedad municipal que albergará Ca 
La Dona y de una ludoteca, dos edificios que tienen un frente 
hacia la plaza y otro hacia la calle dels Capellans. Pero convi-
ene aclarar que con esta campaña lo que se reivindica no es 
la construcción de una plaza dura más, sino la creación de un 
espacio dirigido a crear tejido social, un espacio que se cons-
truya a través de un proceso participativo que se espera supe-
re los límites de este rincón de Ciutat Vella, para convertirse en 
un nuevo modelo de construcción de la ciudad. Se trata de em-
pezar por algún sitio por pequeño que este sea, para recuperar 

progresivamente todo el espacio público que el actual modelo 
de la ciudad de Barcelona, basado en el consumo y el turismo, 
nos ha robado. A veces nos olvidamos de que si hoy el barrio 
dispone de un nuevo equipamiento comunitario en el Forat de 
la Vergonya, o más recientemente que se haya logrado parar 
la construcción de nuevos hoteles en la calle Magdalenes y el 
del Palau, esto ha sido gracias a que vecinos i vecinas decidie-
ron encontrarse, cooperar i reivindicar estos avances. Por todo 
esto vuestra participación será indispensable. 

Más información: http://delspeixos.wordpress.com/

Es probable que el vacío dejado por el derribo del edificio 
de la calle Duran i Bas estuviera destinado a ensanchar-

se y seguir la mejor tradición de los P.E.R.I. (Pla Especial de 
Reforma Interior), abriendo una brecha hacia la Catedral

Fotomontatje / Daniela Longobardi
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Plantes medicinals i aromàtiques
Espècies * Tes * Cafes * Mels

Complements dietètics
Caramels * Cosmètica natural
Fruita seca * Cereals i llegums

Cafeteria i Teteria * Llibres i revistes
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Tel/Fax:

933042005
08002

Barcelona

Ptge. Bacardí 1
Tel: 933017839

08002
Barceloneta

Menús especials, txuletó de bou, pintxos...
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aire fresc a la Barceloneta

c/Sant Carles 29
Barceloneta

Tel. 932219836
filferro@hotmail.com

LLIBRERIA RODÉS

Compra i venda de llibres antics i revistes, gravats i postals
Carrer dels Banys Nous 8. 08002 Barcelona. Tel: 933181389
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L’onze de novembre del 2009 una reunió entre la re-
gidora del Districte de Ciutat Vella i presidenta de Fo-
ment Ciutat Vella SA, Itziar González, el director i el 
gerent de l’Institut Català del Sòl (INCASÒL), Miquel 
Bonilla i  Emili Mas, el Patronat Municipal de l’Habitage 
(PMHB) i el conseller de REURSA, Pere Serra, va sen-
tenciar el futur de l’illa d’edificis situada al carrer de 
l’Om, entre els carrers Nou de la Rambla, Arc del Tea-
tre i l’Avinguda de les Drassanes. 

L’edifici afectat, iniciat per l’Institut d’Obres Públi-
ques als anys setanta i traspassat -en obres- a IN-
CASÒL als anys vuitanta, consta de 133 habitages de 
promoció pública on l’any 1988 van ser reallotjats els 
veïns de l’illa de cases dels carrers Sant Ramon i Sant 
Oleguer, on s’iniciarien els enderrocs que culminarien 
en l’obertura de la Rambla del Raval. Al llarg dels anys 
anys aquests habitatges del carrer de l’Om han anat 
manifestant problemes estructurals i instal·lacions 
deficients. A part d’aquest abandonament estruc-
tural, la situació socioeconòmica dels habitants de 
l’edifici també respon a una deixadesa per part de 
l’administració al permetre un procés de degradació 
previsible i conegut de fa anys.

Un muntage mediàtic acompanya la piqueta de 
l’urbanisme

Amb aquest terreny abonat de degradació, pobresa 
i exclusió social patit pels veïns, el 19 de novembre 
passat, dies després de l’aprovació dels enderrocs de 
més de la meitat de tots els pisos d’aquesta illa, el 
diari El País inicia una campanya mediàtica sobre una 
suposada ocupació d’un dels pisos afectats. 

El matrimoni que va denunciar l’ocupació pública-
ment, Josep Medinyà i Antònia, va al·legar que van 
marxar de vacances i a la tornada els havien okupat el 

La remodelació del Carrer de l’Om posa en 
perill els drets de inquilins i propietaris

pis. Però poc després es va destapar 
que el pis portava quatre anys buit, 
que la família propietària viu a un 
altre pis al Poble Sec, a més de ser 
propietària també de dues botigues 
de roba i de dues empreses de cons-
trucció. I  mentrestant segueixen 
posseint un pis de protecció oficial 
al seu nom, del qual voldrien rebre 
alguna indemnització a l’estar afec-
tat per les obres. Tot un muntatge per 
interessos econòmics, que esdevin-
drien també interessos urbanístics i 
mediàtics.

El mateix diari posa durant tres 
dies la notícia a primera plana, tot 
i sabent a partir del segon dia que 
la suposada okupació per part d’una 
família necessitada no estava tan 
clara, ja que es tractava més aviat 
d’un relloguer sense contracte que 
va fer la senyora Ma.José O. E., ac-
tual inquilina, a un tal “Jaime”, a qui 
va donar les claus del pis a canvi de 
1500 euros sense cap document pel 
mig.

Aquesta agressiva campanya 
mediàtica sembla que dóna co-
bertura a una obra urbanística que 
perjudicarà com sempre la població 
més necessitada. Però el Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya 
redacta una nota arran de les in-
formacions aparegudes, en què es 
neguen les afirmacions del diari El 
País i on es recorda que el TSJC va 
dictar l’octubre del 2006 una sen-
tència a favor de la “família ocupa” 
on s’explica que no hi ha constàn-
cia de cap delicte d’usurpació. Pos-
teriorment apareix  un plet civil en 
tràmit per a dilucidar qui té dret al 
pis; l’1 d’octubre del 2009 el jutge 
accepta la petició de la demandada 
de paralitzar el desnonament pro-
visional que havia demanat la part 
demandant. El conflicte té doncs 
més d’un any d’antiguitat.

Tot i així El País anuncia el 21 de 
novembre del 2009 que l’edifici del 
carrer de l’Om serà “enderrocat per 
incívic”. La decisió ja estava presa 
dies abans però el diari publica la 
notícia com una conseqüència de la 
seva informació publicada els dies 
anteriors, justificant així la decisió 
política. Un guió orquestrat de la 
següent manera: 1) A un matrimo-
ni li ocupen el pis mentre estava de 
vacances. 2) El jutge dóna suport a 
la “família ocupa”. 3) El pis està ubi-
cat en un edifici  ple de drogues, on 
es fan ‘botellons’ i hi ha matons. 4) 
L’ Ajuntament davant de tal despro-
pòsit decideix enderrocar pràctica-
ment tot l’edifici.

Corrupció, remodelació 
urbanística i drets dels inquilins

El 6 de desembre del 2009, Emi-
li Mas, membre del PSC i gerent 
d’INCASÒL, una de les persones 

que decideix l’enderroc de l’edifici 
del carrer de l’Om, és imputat en el 
cas Pretoria de corrupció urbanísti-
ca pel jutge Baltasar Garzón. Poste-
riorment dimitirà de tots els càrrecs 
polítics i empresarials.

Segons la decisió política “la 
remodelació de l’illa d’edificis con-
sistirà principalment en l’enderroc  
d’una part de l’edifici que correspon 
a 80 habitatges situats al carrer de 
l’Om, en la millora i adaptació dels 
habitatges a conservar, en una 
distribució més racional dels edi-
ficis destinats a equipaments i en 
l’establiment d’un sistema d’espais 
lliures adient a les característiques 
i necessitats del barri”. Però les 
conseqüències d‘aquesta decisió 
política i acompanyament mediàtic 
afectaran a una bona part dels 
veïns que ja van ser desallotjats 
per la remodelació urbanística de la 
Rambla del Raval. I que ara torna-
ran a patir un segon desallotjament 
i reubicació. 101 pisos de lloguer 
social on un 60% dels residents són  
persones grans sense recursos que 
hauran de ser reallotjades. 

Segons Pere Serra, conseller 
de l’empresa REURSA, els primers 
trasllats començaran d’aquí nou 
mesos, o sigui a principis de set-
embre, quan s’inicïi un procés pro-
gressiu de buidat dels habitatges a 
enderrocar per part d’aquesta em-
presa filial d’INCASÒL.

L’entramat de la remodelació de 
l’edifici no acaba aquí, ja que part de 
la construcció ocupa un espai qua-
lificat com a zona verda, que serà 
recuperada quan els pisos vagin a 
terra. El sòl i la finca són propietat 
d’INCASÒL i del PMHB, però també 
ho són d’altres 27 propietaris a qui 
es van vendre els pisos de manera 
irregular, raó per la qual no podran 
mantenir els drets de propietat.

La divisió en propietat horitzon-
tal, prèvia al registre, no es va poder 
fer fins fa un any, de manera que els 
veïns propietaris estaven en “model 
de lloguer”. Els inquilins no volien 
marxar, tot i el deteriorament pro-
gressiu de la convivència a l’edifici, 
per no perdre els drets adquirits a 
un habitatge. Un cop els veïns que 
tenien dret a adquirir un habitatge 
van intentar escripturar-lo van com-
provar que no era possible, ja que el 
registre no admetia pisos construïts 
on hi havia previst fer zona verda. 
Aquests pisos venuts de manera 
irregular estan afectats pel mateix 
Ajuntament en la remodelació de la 
zona.

Amb aquesta situació tant propi-
etaris com llogaters poden veure’s 
perjudicats a l’hora de ser indemnit-
zats o reallotjats, perquè els drets 
adquirits per antiguitat han quedat 
en principi suspesos. 

Masala

La data prevista perquè comencin els enderrocs de la 
promoció d’INCASÒL al carrer de l’Om coincidirà amb 
la rematada de les obres de l’Hotel d’Arc del Teatre, en 
el número 58 del carrer del mateix nom, construït per 
una filial de la multinacional Hotusa-Eurostar, una de 
les principals beneficiàries de l’alta concentració hote-
lera al Raval i Ciutat Vella. La finalització de les obres 
de l’hotel, dissenyat per l‘arquitecte Xavier Claramunt, 
arribarà entre setembre i octubre d’aquest any; gairebé 
de manera simultània a l’inici dels enderrocs dels  vui-
tanta habitatges del carrer de l’Om.

La gestió de l’hotel, de dues estrelles, correspon 
a Nodo Design Hotel S.L., societat fundada el 2007 i 
el titular de la qual és Amancio López Seijás. López 
Seijás és un dels principals empresaris del sector mi-
tjançant Hotusa-Eurostar, que gestiona al voltant de 
cent hotels o apartahotels només a Barcelona ciutat. 
Només al Raval i voltants aquesta cadena reuneix set 
hotels, cinc d’ells en diferents punts de les Rambles: 
Husa-Ramblas, Ramblas-Boqueria, Arc la Rambla, 
Flor Parks i Apartamentos Mur-Mar. A Hotusa també 
pertany l’edifici d’apartaments Guttemberg i l’Hotel 
Grand Ronda, a Ronda Sant Antoni.

La cadena posseeix com a mínim disset edificis al 
districte, alguns d’ells emblemàtics, com l’Hotel Colo-
nial a Via Laietana, el Rialto del carrer Ferran o l’hotel 
Grand Marina –trist precedent de l’Hotel Vela- ubicat 
en el World Trade Center, el moll bessó del Maremag-
num. Com es pot veure Hotusa s’intal·la en enclava-
ments estratègics, en alguns casos de forma particu-
larment significativa, com al carrer Jaume I, on en un 
petitíssim espai agrupa dos hotels: l’Hotel Barcino i 
l’Hotel Gótico.

L’edifici de la cantonada entre Arc del Teatre i el ca-
rrer de l’Om esborra del mapa de manera definitiva un 
territori més de la memòria col·lectiva del Raval: el cine 
Colón, convertit en galeria comercial el 1945 i abando-
nat fa trenta anys. El cinema va ser en el seu moment 
un dels epicentres del la vida social al Xino, i per això 
era un espai on es creuaven de manera privilegiada la 
memòria oral i la petja urbanística de l’antiga trama del 
barri. Un patrimoni massa immaterial com per merèixer 
un mínim grau de conservació, i que a partir d’ara pas-
sarà de la condició de memòria a la de record. Sobre 
aquestes runes i mantenint un element testimonial de 
la façana, l’arquitecte Xavier Claramnut i Hotusa han 
projectat un hotel de 4500 metres quadrats, amb dos 
soterranis, planta baixa i cinc pisos, i el que anomenen 
“façana tèxtil”. 

A pocs metres, mentre es porten a terme les obres 
del nou edifici de Seguretat Social, en un altre solar 
buit, ara ocupat per dues pistes de bàsquet, espera el 
seu moment l’Hotel Drassanes -atribuït al grup Preyco 
però que, segons el gabinet Gausa+Raveau Arquitec-
tura seria promogut per Barcelona Investiment S.A.-, 
en un espai originalment destinat a un bloc de pisos 
de protecció oficial, una operació polèmica paralitzada 
de fa mesos.

Amddós elements, tant el nou edifici d’Hotusa com 
el futur hotel ubicat davant de la Plaça Blanquerna, són 
evidències d’una clara política terrorial: la construcció 
d’una passarel·la hotelera que faci del Raval Sud un 
pòrtic d’entrada  per al turisme de creuers. Amancio 
López Seijás ho explicava sense embuts en una con-
ferència sobre el Pla Estratègic Metropolità celebrada 
en el Cercle d’Economia el maig del 2009: “No s’han 
de construir ciutats que només pensin en els residents, 
precisament gràcies al turisme avui resulten rendibles 
obres faraòniques fins fa poc temps impensables”.

Destrucció d’habitatges 
i construcció d’hotels, el 
futur del Raval Sud

Els primers trasllats començaran d’aquí 
nou mesos, o sigui a principis de set-

embre, quan s’inicïi un procés progressiu 
de buidat dels habitatges
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Ja fa uns mesos que han començat les obres 
a l’edifici del carrer Sant Pere Més Baix, a 
l’altura del Forat de la Vergonya,  que anirà de-
dicat a una escola d’adults, una escola bressol 
i un espai jove al barri de la Ribera.

Aquest equipament ha estat una reivindi-
cació històrica per part del moviment veïnal 
i fins aquí tot aparentment normal. A banda 
del retard amb què el Districte ha començat a 
complir aquesta demanda, hauríem de parar 
atenció al tipus de gestió que aquest comença 
a marcar des d’un bon principi.

Les associacions de joves del barri co-

menten al respecte: “Des que vam saber 
que l’Ajuntament havia aprovat la creació 
d’un equipament de joves per al barri a 
l’antic edifici de La Penya Barcelonesa, 
vam pensar que per fi havíem aconseguit 
un dels objectius que com a entitats de 
joves ubicades al barri establíem com a 
prioritari”. 

Des de fa anys el Casc Antic ha estat 
força abandonat per part de l’Ajuntament 
pel que fa a equipaments municipals, en-
tre ells el reclam del Casal o Espai Jove, 
de l’escola bressol i de l’escola d’adults. 
L’últim equipament transformat en nego-
ci ha estat el poliesportiu al costat de la 
Ciutadella, que ha passat de ser un camp 
obert i públic a una gran instal·lació es-
portiva amb les seves corresponents 
quotes. Un altre espai municipal privatit-
zat al barri.

Però tornant als espais de joves al ba-
rri, són les entitats de joves i serveis de 
dinamització juvenil les que han assumit, 

de manera precària i amb poca col·laboració 
per part del Districte, la difícil tasca d’educar 
en el lleure la població jove del barri i de fora 
d’aquest que fan vida al Casc Antic. Creiem 
que mereixen un reconeixement per part 
de l’Administració, però a vegades el dret 
a l’accés als recursos públics en igualtat de 
condicions queda condicionat pel color polític 
o simplement per no encaixar en el seu model 
de ciutat.

Aquestes entitats van crear fa més de tres 
anys un grup de treball de cara al futur equi-
pament de joves de “La Penya”. Els joves dels 
diferents recursos i entitats juvenils van parti-

cipar en la definició del casal i els seus usos, 
amb el suport dels diferents educadors, i junts 
van proposar un model de gestió compartida 
entre Ajuntament i entitats de joves del barri.

Amb l’Ajuntament s’han realitzat diverses 
reunions durant aquests darrers anys. La pro-
posta del grup de treball “La Penya” és que 
la gestió de l’espai es dugui a terme per part 
de les entitats participants al grup de treball, 
amb el compromís de crear una gestora du-
rant el primer any de gestió formada per jo-
ves i entitats del barri amb el seguiment de 
l’Administració a través del seu tècnic de barri.

Davant d’aquest plantejament col·lectiu per 
part de les entitats de joves del Casc Antic, la 
resposta del Districte ha estat obrir una licita-
ció per a la gestió de l’equipament del Casal 
de Joves de “La Penya”, en lloc de la proposta 
de gestió compartida que passaria per signar 
un conveni de cogestió de l’equipament o ges-
tió cívica.

Aquest model de gestió és considerat vàlid 
pel propi Ajuntament, com ha demostrat en 
altres districtes de la ciutat en equipaments 
com la Casa Orlandai, La Farinera del Clot 
o l’històric Ateneu de Nou Barris, espais que 
deuen la seva existència a iniciatives i  de-
mandes veïnals. Però en aquest cas la res-
posta és el concurs públic, fomentant la com-
petició quan el que intentaven les entitats de 
joves des d’un principi era la cooperació entre 
les entitats i l’Administració. 

Aquesta postura dóna a entendre que 
l’Ajuntament no té gaire intenció d’apostar per 
la cogestió de l’equipament amb les entitats 
del territori, sembla que no té cap interès en 
una gestió col·lectiva per part de les entitats. 

El Districte aposta, una vegada més, per la 
privatització d’un altre equipament per part 
d’una empresa que, probablement, ja gestio-
ni altres equipaments a la ciutat. Es prioritza 
el clientelisme en lloc d’un projecte sorgit del 
teixit associatiu del propi territori.

En aquests moments el grup d’entitats està 
valorant si presentar-se amb un projecte únic 
en el moment de la convocatòria o desesti-
mar-ne la presentació. “Des de fa temps que 
volem reunir-nos amb la regidora del distric-
te, però té l’agenda plena”, diu un membre de 
l’assemblea per la gestió compartida de “La 
Penya”. “En aquest sentit ens sentim un xic 
desencantats pel doble joc a què ens té acos-
tumats la nostra estimada regidoria de Ciutat 
Vella” diu un educador del barri. 

No és el primer cop que sentim declara-
cions d’intencions per part del Districte res-
pecte de la política participativa que vol pro-
moure. I és per això que moltes entitats se 
senten legitimades a demanar gestió compar-
tida al Districte. Amb més legitimitat encara 
davant de la deixadesa i la manca d’iniciativa 
social per part del Districte respecte el teixit 
juvenil del barri durant molts anys.

Els joves dels diferents recursos i 
entitats juvenils van participar en 

la definició del casal i els seus usos, 
amb el suport dels diferents educa-
dors, i junts van proposar un model 
de gestió compartida entre Ajunta-
ment i entitats de joves del barri

Casal de Joves “La Penya”: un equipament de barri?
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Carolina

En los terrenos de la fábrica metalúrgica La 
Maquinista se había planeado una Copacabana 
(1973-1977). En aquel momento fueron la 
opo  sición y las movilizaciones vecinales las 
que forzaron que en ese espacio ahora haya 
equipamientos educativos. 
Para los “quarts de casa” y sus estrechas 
escaleras se había planeado la colocación de 
ascensores, la eliminación de un piso por planta, 
y sobre todo, la obligación de plegarse a los 
intereses del capital privado. En este momento, 
la oposición y movilizaciones vecinales han 
hecho que este planeamiento (el “plan de los 
ascensores”) no se lleve a cabo. Cuatro décadas 
después, una nueva victoria. 
Victorias vecinales, como las de La Maquinista, 
son una reconquista de espacios. Espacios que 
permiten el ejercicio de un derecho básico, como 
en este caso la educación. La paralización del 
“plan de los ascensores” es una victoria con la 
que aún no se ha ganado la batalla; pero forma 
parte de una reconquista del barrio que sólo 
(pero no solos) podemos hacer los vecinos, de 
esa conquista del derecho a la ciudad. 
La anulación del “plan” es una reconquista del 
futuro de la Barceloneta. Obviamente, no se 
trata de una reconquista física (o no sólo), sino 
más bien política. La aprobación del “plan de los 
ascensores” fue una decisión política; un error 
político, a conciencia, del Ayuntamiento en pleno, 
con el PSC a la cabeza. Su desarticulación no 

puede basarse en cuestiones técnicas, como nos 
intenta hacer creer el Distrito de Ciutat Vella, sino 
que tiene que responder a un gesto político. 
Desde su aprobación en 2007, la única respuesta 
política a esta situación viene dada por el PSC y 
el nombramiento de la -en principio- independiente 
y bienintencionada Itziar González. Sin embargo, 
a partir de ahí, las respuestas han sido tod  as 
técnicas y metodológicas. Dos años después 
de anunciar la paralización del “plan” y su mo-
dificación, el Distrito de Ciutat Vella responde a 
la exigencia vecinal de anular el “plan” con una 
respuesta metodológica enrevesada que, como 
mucho, supone una alternativa a los propietarios 
sin mucha ambición; pero continúa dejando 
la puerta abierta (y lo hará, mientras el “plan” 
siga vigente) a una transformación elitista de la 
Barceloneta.
Las cuestiones técnicas, en este caso son (a 
grandes rasgos): 
 - Cambio de la normativa de la cédula de 
habitabilidad para los pisos de la Barceloneta: los 
pisos de la Barceloneta que se sometan a una 
reforma integral, como poner un ascensor, pueden 
obtener después una cédula de habitabilidad, a 
pesar de no tener los metros que se requieren 
para ello 
- Modificación del ya modificado PERI del 86 
para superponer al “plan de los ascensores” otro 
planeamiento [sic]; 
- Revisión de las actuaciones a realizar en el 
frente marítimo... 
Pero lo técnico siempre se pliega a los intereses 
políticos y privados. Una metodología, por buena 

o mala que sea, no garantiza derechos, 
sólo ralentiza o agiliza trámites. A estas 
alturas de la película, el PSC no puede 
querer hacernos creer a los vecinos de 
la Barceloneta que con una “buena” 
gestión de lo técnico se soluciona 
un problema que puede suponer la 
expulsión de un 20% de la población 
del barrio. La vigencia del “plan de los 
ascensores” supone una vulneración 
potencial de derechos sociales 
básicos, del derecho a la ciudad. Esto se da en 
un momento de crisis en que la administración 
debería garantizar e implementar derechos y no 
recortarlos o potenciar que se vulneren. 
Aquellos que lucharon por los equipamientos 
educativos en La Maquinista no respiraron 
tranquilos hasta que no vieron cómo se 
construían los colegios. Y de la misma manera, 
los/as vecinos/as hoy no podemos quedarnos 
parados/as hasta que no se anule definitivamente 
el “plan de los ascensores”. Como bien dice J.M. 
Montaner “uno de los motores esenciales de 
las mejoras sociales [...] son los movimientos 
urbanos”. Siendo así, reconquistar la Barceloneta 
sería reconquistar el derecho a la Barceloneta que 
la administración, el capital privado, la industria 
del turismo y el mercado inmobiliario nos roban. 
El derecho a la Barceloneta pasa por la anulación 
del “plan”, pero también comprende el derecho 
a la vivienda; a un transporte público de calidad, 
pues ¿cómo es que no se regulan las paradas 
de autobús en el barrio y el Hotel Vela tiene 
una delante de la puerta nada más abrir?; 

a la educación, pues los alumnos del CEIP 
Mediterrània llevan tres años en barracones; a la 
cultura, pues este barrio tiene una gran tradición 
musical pero ninguna sala de ensayo para los 
grupos o bandas; a la participación, pues no 
hay ni un solo espacio social gestionado por los 
vecinos en el barrio...
Siempre se ha dicho que la conquista de 
derechos se hace desde abajo, la re-conquista no 
puede hacerse de otra manera. Así pues, piratas, 
reconquistemos nuestro derecho a la Barceloneta. 
20 de Marzo: Manifestación.

Barceloneta, una reconquista: suma y sigue

1 Una victoria que nos debemos, y que debemos a Emilia 
Llorca.
2  J.M. Montaner, El Pais 18/09/08.
3 Para saber los horarios y la convocatoria de la manifestación 
del 20 de marzo, mira la agenda del Masala.

Plataforma en Defensa de la Barceloneta
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avlostia@hotmail.com
labarcelonetaambelaiguaalcoll.blogspot.com
Grup al Facebook: La Barceloneta, una Repla virtual
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Masala

Los pasados años noventa y la primera década del 
siglo XXI consolidaron la transformación radical 
de lo que hasta hace apenas veinte años se co-
nocía como beneficiencia o asistencia social, mo-
dificando su papel en relación con el Estado y las 
empresas, su composición asociativa y sociológica 
y, de manera espectacular, su volumen económi-
co. El denominado «adelgazamiento» del Estado 
externalizó numerosas labores hasta entonces 
asumidas por el aparato estatal, mientras se mul-
tiplicaban las partidas presupuestarias dedicadas 
a cubrir ese campo abandonado. Por su parte, la 
proliferación de fundaciones asociadas a entidades 
bancarias y empresariales, destinadas a cubrir polí-
ticas de imagen y lograr beneficios fiscales, ofreció 
a la súbita eclosión de ONG’s una cantidad de di-
nero dedicado a “obras sociales” desconocida has-
ta entonces. Como ejemplo, sólo en 2009 las 131 
asociaciones que anualmente rinden cuentas a la 
Fundación Lealtad acumulan un volumen de gasto 
de 957 millones de euros.

En este periodo de tiempo en el Raval se produ-
ce una seria transformación sociológica, fruto por 
una parte de veinticinco años de política urbanística 
de carácter agresivo, y por otra del notable y com-
plejísimo proceso migratorio de los últimos quince 

Fundació Tot Raval

La invasión del tejido asociativo 
por el sector privado

años. Con ello se modifica parte del escenario de 
la pobreza en el centro de Barcelona pero no varía 
su carácter estructural y, en general, la posición del 
barrio dentro del conjunto de la ciudad: según el 
Anuari Estadístic de la Ciutat de Barcelona 2009, si 
la media de la Renta Familiar Disponible en Barce-
lona es de 100, el Raval estaría en un nivel de 60.

Con este contexto global en el que los pobres 
se convierten en una extraña cuota de mercado y 
la asistencia social en una industria que mantiene 
estructuras e infraestructuras a menudo precarias 
pero también multimillonarias, en el Raval se expe-
rimenta con un “nuevo modelo asociativo” directa-
mente inducido, financiado y promovido desde el 
Ayuntamiento. Este ensayo, que va más allá de la 
gestión de la pobreza y que intenta reemplazar la 
acción política vecinal, toma el nombre de Fundació 
Privada Tot Raval. Fundada en 2002, Tot Raval es 
un híbrido entre el modelo de fundaciones privadas 
promovidas por grandes fortunas y entidades finan-
cieras y el de la ONG asistencial de última genera-
ción. Su construcción responde al diseño elaborado 
por el Primer Congreso de las Asociaciones de Bar-
celona celebrado en noviembre de ese mismo año:

Las asociaciones deben abandonar la “cultura 
de la subvención” y practicar la “cultura del con-
trato”. Hay que encontrar la conexión de intereses 
que favorezca una “relación comercial” eficaz […] 
Las asociaciones han de saber qué es lo que quie-
ren escuchar las empresas y cómo exponerlo para 
llegar a una colaboración mutua. Es decir, cuando 
buscan financiación deben explicar qué hacen, de-
ben saber comunicarse. Por otro lado, para hacer 
campañas hay que tener dinero […] Las asociacio-
nes tienen un capital humano muy importante que 
las administraciones y las empresas no tiene, cuen-
tan con voluntariado y pueden ceder personal para 
desarrollar programas específicos.

Un año antes de esta declaración, el 19 de no-
viembre de 2001, el Consejo de Administración de 
Foment Ciutat Vella S.A., la empresa responsable 
de la gestión de la reforma urbanística, había apro-
bado su participación como miembro y promotor de 
Tot Raval. En ese momento la entidad ni siquiera 
era legal; su inscripción en el Registro de Funda-
ciones data de marzo de 2002. Si observamos la 
composición actual de su Junta, sólo dos miembros 
pertenecen al tejido asociativo del barrio: Rosa Ba-
laguer del Casal dels Infants y Lola Huete del Taller 
de Músics. El resto es, en la práctica, una represen-
tación de la Patronal, del Ayuntamiento y de la Ge-
neralitat: Rafael Vila-Sanjuan (gerente del CCCB 
y actual presidente de la fundación), Emili Àlvarez 
Costa (galerista, secretario de la Fundació Orfeó 
Català y miembro de la comisión delegada del Pa-
lau de la Música), Jaume Badia i Pujol (delegado 
de la Presidència de la Generalitat), Emili Sarrión 
Avinent (Vicepresidente Segundo de FOCIVESA), 
Enric Pantaleoni Andreu (empresario textil y promo-
tor de Barnacentre), Fina García (Ravaltext S.L.), 
Pedro Vázquez (Universitat de Barcelona), Manel 
Ripoll (Asociación de Comerciantes de la Boqueria) 
y Carme Gual Via (Directora de Comunicación de 
FOCIVESA). Este último caso es revelador. Carme 
Gual Via fue en su momento Jefa de Comunicación 
del Sector de Urbanismo del Ayuntamiento y actual-
mente es la encargada de Participación de la Agen-
cia de Promoción del Carmel y Jefa del Gabinete de 
Comunicación de FOCIVESA. 

En la fórmula Tot Raval el sector privado y las 
administraciones se mutan también en asociación, 
tres en uno: primero, segundo y tercer sector1. De 
esta manera la fundación ha conseguido disponer 
de un altísimo nivel de recursos económicos sin 
apenas dificultades. Sólo en 2007, último año en 
que la entidad ofreció datos económicos en su me-
moria publicitaria, Tot Raval recibió 424.392 euros 
entre sus ingresos “contabilizables”, que conforma-
rían solamente el 50% de las aportaciones econó-
micas recibidas. En un concepto difícil de evaluar 
como el de “ingresos no contabilizables” —según 
la fundación correspondiente a retribuciones en es-
pecie como cesiones de locales o similares— Tot 
Raval recibió la otra mitad de sus recursos econó-
micos: 411.379 euros. Ese año la fundación recibió 
90.121 euros por parte de FOCIVESA, según expli-
caba la empresa en su memoria de ese mismo año. 
En el 2008, según datos ofrecidos por la Coordina-
dora Catalana de Fundacions, Tot Raval disfrutó de 
un presupuesto de 409.000 euros.

De hecho, la fundación es, fundamentalmen-
te, la expresión visible y organizada del poder del 
nuevo sector productivo fruto de la transformación 
urbanística y económica. Que formen parte de Tot 
Raval instituciones como el Col·legi de Notaris de 
Catalunya, el CIDOB, la UGT o REGESA es reve-
lador en este sentido. Juez y parte, las empresas y 
las administraciones conforman en este caso una 
suerte de postmoderno sindicato vertical de distrito, 
que pretende desplazar la relación entre conflicto y 
disidencia al terreno neutral de los discursos políti-
camente correctos como el de la multiculturalidad 
o el civismo. Se puede no estar en Tot Raval, pero 
no es lo mismo estar que no estar; una relación de 
padrinazgo y patrocinio que está condicionando y 
bloqueando en profundidad la independencia del 
tejido social y vecinal. 

1 En economía se considera la Administración como el primer 
sector, el privado como el segundo y la “economía social” el 
tercero 

La proliferación de fundaciones aso-
ciadas a entidades bancarias y em-

presariales destinadas a cubrir políticas 
de imagen y lograr beneficios fiscales, 
ofrecieron a la súbita eclosión de ONG’s 
una cantidad de dinero dedicado a 
“obras sociales” desconocida hasta 
entonces

En la fórmula Tot Raval el sector priva-
do y las administraciones se mutan 

también en asociación, tres en uno: 
primero, segundo y tercer secto
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Rimaia

Ahora toca una especie de 
formalidad: la presentación no 
tiene otro objetivo que propor-
cionar, a los no iniciados, algo 
más de información sobre el 
sentido del espacio en el que 
acabamos de entrar. Aquellas 
que ya tenéis referencias, no-
ticias, rumores sobre quiénes 
somos o qué hacemos, podéis 
escuchar, pero sin que esto 
implique una superposición de 
versiones. En esta presenta-
ción, consideramos que cabe, 
tan sólo, hablar a grandes 
rasgos de nuestra historia, de 
cómo hemos llegado hasta 
aquí los que aquí estamos  

La Universitat Lliure la Rimaia abrió sus puertas el 
1 de octubre del 2009, después de cuatro intensos 
meses rehabilitando el espacio y lo que es más 
importante, dando forma a un proyecto colectivo 
y autogestionado. Aquel espacio y aquel proyecto 
habían nacido de necesidades y motivaciones va-
riadas. No queremos ocultar que la lucha contra 
la reforma neoliberalizadora de la Universidad se 
había desplazado, en muchas de nosotras, a otro  
lugar: a la calle, a lo cotidiano, a la acción. 

Decir apenas, para que quede dicho y tal vez se 
olvide, que la Rimaia un día materializó tres ejes 
de trabajo: la pedagogía, el barrio y la acción soci-
al. Que la Rimaia intentó generar red, intercambio, 
debate, evidenciar el malestar, destruir las fórmulas 
de la normatividad y construir nuevas relaciones 
con el entorno y  entre nosotras mismas. La Uni-La Uni-
versitat Lliure la Rimaia nacía de la necesidad de 
problematizar la producción de conocimiento. Na-
cía con el deseo de  cuestionar el orden que elitiza 
un tipo de conocimiento frente a otro, que separa lo 
universal de lo local y la teoría de la práctica. Que-
ríamos deshacernos del privilegio que adormece, 
de la institución que otorga títulos y distingue a la 
“alta cultura”. Olvidar a los expertos y sus especiali-
dades, confundir las disciplinas y verlas desde dis-
tintas posiciones. 

Pero, por encima de todo, queríamos estar en la 
calle: en el barrio, en la ciudad. Llenar espacios va-
cíos y abandonados, desordenar nuestro entorno, 
el contexto de la Barcelona turística. Hacernos visi-
bles y participar de lo cotidiano, recuperar el apren-

dizaje colectivo e inmiscuirnos en las vidas ajenas. 
En este mundo de la hegemonía del mercado y del 
consumo el conocimiento crítico era, para nosotras,  
un arma clandestina que queríamos hacer viajar de 
boca en boca, de oído en oído,  derramarla como 
un rumor por lo social. 

Después de ocho meses en Casanova 17, nos 
hemos percatado, no obstante, de que las grandes 
ambiciones se entrecruzan y dependen del trabajo 
continuado, de la práctica diaria y de la interacción 
directa con las personas que habitamos un mismo 
contexto. Diversas actividades se han ido realizan-
do, no sin esfuerzo: la Biblioteca Espontània, los 
cursos de electricidad Nicola Tesla, la Escola Frei-
net, el Hacklab, la tetería. Otros proyectos están en 

camino, como las tertulias políticas, Orelles Verdes, 
colectivos de historiadores, grups de dones, l’aula 
visual, el grup d’autoformació de democràcia inclu-
siva … Participamos también de la XULL (Xarxa 
d’Universitats Lliures) con la Universitat Lliure de 
Sants y la Universitat Pirata de Viladecans con la 
esperanza de que otros proyectos de la ciudad y 
cercanías se sumen, y puedan extender este pecu-
liar tejido de resistencia y conocimiento libre.

La Rimaia no sólo se re-inaugura, sino que se 
re-construye, se re-inventa. Es una respuesta ro-
tunda al desalojo de hace apenas cuatro semanas. 
Es una fuerza colectiva que aquí se demuestra, que 
llena un vacío, que destapia ventanas y abre una 
grieta de acción en la ciudad.

 Prometimos rabia, dignidad y lucha, y mientras 
las calles resonaban de gritos, Gran Via 550 nos 
esperaba a todas… allá, en pleno centro de esta 
Barcelona, las grietas llegan al corazón para que 
de nuevo, respiremos, trabajemos y aprendamos 
todas juntas y en colectivo.

La Rimaia ya creada es muy grande y la natura-
leza de su fuerza no es tan fácil de aplacar…nunca 
lo olvidéis.

Lo que ellos no sabían: una grieta en 
medio de Barcelona

No queremos ocultar que la lucha 
contra la reforma neoliberalizadora 

de la Universidad se había desplazado, 
en muchas de nosotras, a otro  lugar: a 
la calle, a lo cotidiano, a la acción
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La Rimaia nova a la Gran Via

Barrikarme

El carrer Jerusalem és un altre d’aquells 
carrers del barri que passen desaper-
cebuts. Estret i ombrívol, poca gent s’hi 
fixava, excepte perquè passa pel darre-
re del mercat de la Boqueria, i perquè 
connecta, gairebé sense que ningú ho 
noti, el carrer de l’Hospital amb el del 
Carme. 

En una finca d’aquest carrer, al nú-
mero 32, abandonada des de feia uns 
quants anys, un grup de persones va 
decidir entrar-hi i, a més de solucionar 
un problema greu de manca d’habitatge, 
va engegar un projecte anomenat Ba-
rrikarme,  obrint dos locals pel carrer del 
Carme. Durant el curt temps que va es-
tar obert, Barrikarme havia aconseguit 
fer-se un lloc com a punt de referència 
per als moviments socials de la ciutat al 
districte, donant cabuda a tota una sèrie 
d’activitats socials i polítiques.

Primer acte: el maig del 2009, des-
prés de tres mesos d’activitat frenèti-
ca, la “il·lustríssima” i “guai” regidora 
del districte de Ciutat Vella intervé per 
tancar el local, que “no té els permisos 
corresponents” per a efectuar unes acti-
vitats que precisament consistien en no 
haver de demanar permís.

Segon acte: en aquesta barreja de 
legalitat-al·legalitat, alhora que la cam-
panya mediàtica de criminalització de la 
prostitució als voltants de la Boqueria 
omple el barri de policies de totes mi-
des i colors, la propietat de l’immoble, 
representada per la promotora Metro-
politan House, es conxorxa amb un veí 
destre en pràctiques mafioses i amb in-
teressos obscurs, en l’intent de fer fora 

els “indesitjables” okupes per la via de 
les amenaces i la por, mentre per altra 
banda manté una falsa negociació per 
solucionar un conflicte a base del “esto 
es mío y te tienes que largar de aquí”.

Tercer acte: finalment, amb la com-
plicitat de la llei –que no de la justícia- 
s’aconsegueix reobrir un procés penal 
que prèviament la propietat havia per-
dut i, la matinada del 9 de febrer del 
2010, més de trenta efectius de les bri-
gades mòbils dels Mossos d’Esquadra 
vénen esbotzant portes i arrasant la 
casa, en la cerca d’aquells “perillosos 
delinqüents” que seguien utilitzant part 
de l’edifici, i que planificaven “actes te-
rroristes” com dirigir autònomament les 
seves vides i reobrir el centre social per 
tornar a oferir al barri un oci que no vol 
ser mercadejat. Vénen d’amagat, com si 
estiguessin assumint que aquestes ac-
tuacions, que constitueixen un acte  de 
brutal violència que ha de ser condem-
nat sens dubte, són com a mínim repro-
vables. Vénen, finalment, de la mà de 
la propietat i d’aquest veí amable i amic 
de l’ordre quan li convé –es guanya una 
indemnització inflada de preu en agraï-
ment per la seva feina, més uns quants 
mobles i electrodomèstics de propina.

Metropolitan House  i els seus socis 
-com l’exinspector Miguel Garcia Hoff-
mann, assessor financer de la trama del 
PSC que va defraudar a Hisenda més 
de 40 milions d’euros l’any 2000- apro-
fiten per desnonar també de manera 
il·legal l’Associació Amical d’Immigrants 
Marroquins a Catalunya, que desenvo-
lupava les seves activitats al mateix edi-
fici, i que ara es troba també al carrer, 
desposseïda dels seus llibres, pupitres, 
aules, amb què havia donat classes a 
més de 150 infants del barri.

Quin serà l’esdevenidor per al ja antic 
Barrikarme? Doncs és ben fàcil. D’aquí 
poc caurà a terra un altre edifici històric 
del Raval, per convertir-se després en 
habitatge de luxe, ben integrat en el nou 
Raval, i a tocar de la moderna plaça de 
la Gardunya, ja planificada com a “plaça 
Major” del Raval, un altre nou espai en 
gran part pensat per al turisme de la Bo-
queria. Quants Barrikarmes més cauran 
al Raval? Fins on està disposat a arribar 
el poder per destruir la vida associativa 
i rebel al barri? Potser les respostes les 
tindrem al proper capítol.

El que va passar amb Barrikarme, o 
com carregar-se la iniciativa social al 
Raval en tres actes

Metropolitan House  i 
els seus socis -com 

l’exinspector Miguel Garcia 
Hoffmann, assessor financer 
de la trama del PSC que va 
defraudar a Hisenda més de 
40 milions d’euros l’any 2000- 
aprofiten per desnonar també 
de manera il·legal l’Associació 
Amical d’Immigrants Marroquins 
a Catalunya
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David Fernández

Ara que aviat cauran eleccions; ara que de 
seguida les maquinàries de la (re)resentació 
formal de la democràcia autoritària de mercat 
s’engreixaran; ara que de cop la mercadoc-
tència preelectoral arrasarà i ens diran que 
cal votar més que mai, potser caldria posar 
un ull al carrer i provar d’interpretar allò que 
realment passa arran de terra i arran de ca-
rrer. Allò que ens passa: perquè tombant la 
cantonada vindran els que han fet el malalt a 
vendre’ns l’hospital de sempre. Via eleccions. 
A dir-nos, un cop més, que són el millor es-
pecialista: en teràpies de xoc de lobotomies 
col·lectives.

Desafecció, passotisme, cremada general. 
Abstenció activa o passiva? Inòpia o inèrcia? 
Consentim, resistim o desistim? Fa menys 
d’un mes, quan tornàvem de la manifestació, 
arran del cas Millet, contra la impunitat i la co-
rrupció convocada per una trentena d’entitats 
socials a la plaça Sant Jaume, ma mare em va 
etzibar: “Si només hem vingut 2.000 persones 
no ens mereixem pas un Millet, ens en me-
reixeríem més de 20”. És curiós, la mare d’una 
companya, l’endemà, ens va dir exactament 
el mateix. On radiquen els límits difusos de la 
responsabilitat col·lectiva? Quan es va conso-
lidar l’enquistada mania de mirar a una altra 
banda? De no fer res? O pitjor, de convencèr-
nos que no podíem fer res?

Sense tenir cap resposta fàcil, la requisi-
tòria enllaça amb la interpel·lació de com hem 
arribat on hem arribat… i on no hem arribat 
encara, perquè tot és susceptible d’empitjorar-
se encara més. La pregunta és per què la im-
punitat, la impunitat del poder, ha rebentat tots 
els marges del mínimament acceptable i per 
què la immunitat del diner fa ja el que li rota. 
Per què si són ells qui la fan mai la paguen. 
On neix aquesta obediència deguda, aquest 
consteniment permanent, aquesta submissió 
tan estabilitzada?

Ben enmig de l’era de la política-mercat, 
de la política-negoci, de la política despolitit-
zada, val la pena preguntar-s’ho. Tants cops 
com calgui. En qualsevol cas, la vella dita lla-
tinoamericana constata que “el poder és sem-
pre com un violí: es pren amb l’esquerra i es 
toca amb la dreta”. El darrer cicle polític ho ha 
tornat a demostrar de forma massa fefaent. 

Un cop més encara. Formacions dites ecoso-
cialistes com ICV que comanden la repressió 
(entre kubotans, cintes de vídeo i la militarit-
zació policial del dret de manifestació); for-
macions autoanomenades republicanes (quo 
vadis, ERC?) que aproven Ordenances del 
Civisme; formacions de dreta extrema com el 
PP que demanen “desallotjar-ho tot de Barce-
lona”. Enmig el pessebre sociovergent: la pas-
ta. Cas Pretòria, posem per cas. I per acabar-
ho d’adobar i que no faltés ningú al sarau de 
babaus el 13 de març la xenofòbia barroera 

de Plataforma per Catalunya presenta la seva 
candidatura a Barcelona a l’hotel Barcelona 
Sants. De mal en pitjor.

D’exemples que la metàfora despòtica de 
la democràcia-farsa rutlla a la perfecció en 
aquest racó del món, en sobren tants i tan so-
bradament diàfans que només caldria recor-
dar, com a simple dada, que a l’actual alcalde 
de Barcelona, a les darreres eleccions munici-
pals, el van votar un de cada deu barcelonins. 
El 50% no va anar a les urnes. Farts o (in)
satisfets? Res a dir? No, no és que no tinguem 
res a dir; és força pitjor. Més aviat que un subtil 
sistema plutocràtic d’exclusió ens ha fet callar; 

ens ha fet emmudir i ens ha convençut –per 
fora i per dins- que no tenim dret a dir res; que 
si parlem ningú no ens escoltarà; i que si ho 
cridem massa alt ens cauran les garrotades. 
En èpoques on la deriva cap al populisme de-
magògic és tot un risc, el cert és que no cal 
tirar de veta simplista per dir les coses tal com 
són tal com semblen, tal com les vivim. Crisi? 
Quina crisi si la banca espanyola va guanyar 
l’any passat, entre gener i octubre, 12.000 mi-
lions d’euros: a raó de dos milions per hora. 
Com? Facin números: entre 2008 i 2010, 
l’administració de la (in)justícia haurà signat 
350.000 desnonaments.

El més paradoxal de tot plegat és que du-
rant anys, els actuals gestors de l’òpera bufa 
de la democràcia-deriva-estafa han utilitzat 
el carrer, apropiant-se’l indegudament, com a 
escala arribista per propulsar-se cap al Poder. 
Un cop allà, ens han tirat l’escala a sobre, que 
ens ha acabat d’esclafar. De sobte, els espais i 
moviments que cridaven al carrer contra cada 
abús hem passat de ser l’excusa perfecte (“ho 
diu el carrer”) al principal enemic a combatre: 

són les coses bones de l’alta política, que és 
l’única real i que val la pena, que sempre va 
estar al carrer. Carrer que segueix parlant mal-
grat rebi per totes bandes. El cicle polític que 
es tancarà la propera tardor parla precisament 
de fi de cicle. De la fi del cicle del bucle on 
sempre guanyen els mateixos, en una partito-
cràcia nascuda i crescuda com a estricte coti-
lla repressiva per ofegar qualsevol escletxa de 
canvi, protagonitzada la darrera dècada pels 
moviments socials de base que han fet de 
la solidaritat i el suport mutu, de l’autogestió 
i l’autoorganització, de la desobediència i la 
insubmissió, el ferro roent conscient on apun-

talar l’esperança. Veus 
pels sense veu: per al 
creixent exèrcit desarmat 
(ara per ara) dels precaris 
que no arriben a final de 
mes, dels exclosos que 
no saben on dinaran, dels 
hipotecats que no saben 
com se’n sortiran, dels 
sense papers que no sa-
ben quan seran detinguts 
i deportats.

On anem? Per on tra-
ginem? Ni idea. Però el 
mirall d’Itàlia parla ja de 
com pot arribar a ser la 
deriva del futur. Les noves 
formes de govern autori-
tari es gesten ja en la so-
cietat de l’espectacle buit 
de contingut, en el fàstic 
nihilista i demagog de no 
voler creure en res, en el 
desvinculament absolut i 
radicalment individualista 
entre nosaltres mateixos 
i des del desconcert pa-
ralitzant que genera tan-
ta impunitat. La neurona 
que ens queda sospesa 
que l’objectiu italianitzant, 
la perillosa remor de fons 
de què pot passar, si no 
fem res, és fer-nos com-
bregar amb la desídia. No 
creure ja en res ni ningú. 
Ni en nosaltres. Podridu-
ra del ‘no es pot fer res’. 

Engegar-ho tot a pastar fang. Muts, cecs i 
sords en una indolència planificada i telediri-
gida. Perquè la política real segueix sent avui 
desactivar-nos; impossibilitar qualsevol escle-
txa de transformació; que tots els vernissos 
concorrin perquè res no canviï. Joan Saura, 
a propòsit dels onze veïns del Raval injusta-
ment detinguts, empresonats i condemnats 
va pontificar allò de “millor per excés que per 
defecte”. És a dir, no escatimaran esforços per 
tal que tot segueixi igual.

Però hi ha antiherois polítics avui encara, 
potencial de col·lectivitat des de l’anonimat, 
en aquesta ciutat? Per suposat, i en els mar-
ges del sistema i ben silenciats pels altaveus 
mediàtics: els veïns i les veïnes de les Corts, 
posem per cas, que lluiten amb recursos es-
cassos contra la trama especulativa del camp 
del Barça. Oposar-se avui a que el Barça faci 
negoci o a que les sales de venopunció siguin 
anatematitzades i criminalitzades, té quelcom 
d’èpic. I sobretot molt d’ètic. Aconseguir qües-
tionar el model de creixement de Barcelona 
(ara que la futura novetat de tupinada són uns 

jocs d’hivern a la mediterrània Barcelona) i 
que a Ciutat Vella no es faci un nou hotel és 
una gesta; aconseguir personar-se com acu-
sació popular contra Fèlix Millet, cinc grams 
més de resistència. Gestos petits que espe-
ronen encara la solidaritat col·lectiva, comu-
nitària. L’autodefensa. Esforços ingents contra 
els intocables, contra la casta que fa i desfa... 
contra…podríem parlar d’una mena de lluita 
social contra la màfia autòctona? Potser sí, 
com a metàfora, si considerem que l’actual 
règim polític s’assenta avui sobre l’explotació 
neuròtica de la por, l’extensió de la por a 
l’empobriment del “tu pots ser el següent” i 
la metàstasi d’un silenci espès que ja sembla 
omertà. 

El dilema contra el silenci segueix radicat 
no pas en el que fan els altres, sinó en allò 
que fem nosaltres, en allò que podem aportar, 
en allò que podem resistir contra la temptació 
quasi diària d’acotar el cap. Si més no, aquesta 
era la màxima del moviment afroamericà pels 
drets civils: el dilema no és què fa una minoria, 
particularment rica, particularment poderosa, 
particularment assentada, per retenir el po-
der i disciplinar –via propaganda mediàtica i, 
quan no serveix, via violència institucional- les 
nostres vides. El dilema és què fem nosaltres 
mateixes: per seguir posant pals a les rodes 
d’un Poder que arrasa, per evitar cada brin-
dis de les seves victòries diàries acumulades i 
per seguir esclarint que no ens faran creure ni 
combregar amb rodes de molins. 

Hi ha qui pensa que davant d’una (ir)realitat 
cada cop més simulada, més alterada i més 
mentidera, el nou paradigme de l’activisme és 
el silenci. Fer sense dir. Dir sent. Quan tot ha 
estat dit; quan la metàstasi de la desigualtat 
esclata a cada passa; quan totes les seves 
cartes estan marcades; potser la lluita oberta 
és de silencis contra silencis. I contra el silenci 
espès i prepotent dels que manen, oposar el 
més fèrtil dels silencis. Silencis cridats a mil 
veus, d’on traspuïn i  neixin llavors contra un 
sistema de dominació política i econòmica 
que porta l’adn de l’exclusió i la corrupció ins-
crit als gens.

Si l’art de la política és avui, malaurada-
ment, l’art de la farsa per fer-nos la vida im-
possible, potser l’art de la resistència podria 
ser exactament quasi la mateixa: que els fem 
nosaltres la vida impossible. Que és del que 
es tracta. Per poder seguir vius amb els mí-
nims exigibles de respecte… cap a nosaltres 
mateixes. Aquest és el dilema del carrer, que 
derivarà en alguna mínima possibilitat de futur 
o en el reforçament d’aquell vell lema del mo-
viment okupa que reblava que sí, que “se’ns 
pixen a sobre i a sobre ens diuen que plou”.

Crisi? Quina crisi si la banca es-
panyola va guanyar l’any passat, 

entre gener i octubre, 12.000 mi-
lions d’euros: a raó de dos milions 
per hora. Com? Facin números: 
entre 2008 i 2010, l’administració de 
la (in)justícia haurà signat 350.000 
desnonaments.

Les noves formes de govern autori-
tari es gesten ja en la societat de 

l’espectacle buit de contingut, en el 
fàstic nihilista i demagog de no voler 
creure en res, en el desvinculament 
absolut i radicalment individualista 
entre nosaltres mateixos i des del 
desconcert paralitzant que genera 
tanta impunitat

El dilema del carrer

Il·lustració / Seisdedos

Llocs d’interès
El Lokal
C/de la Cera 1 bis
Matins: de dimarts a divendres de 10.30 a 14h
Tardes: de dilluns a dissabte de 17 a 21h

Masala
C/de la Cera 1 bis
Divendres de 17 a 21h
Coordinadora Contra l’Especulació del Raval
reunions dilluns, a les 20:30h, cada 15 dies al Lokal
coordinadora-raval@ravalnet.org

Hort del Xino
C/Reina Amàlia, 11b
treball a l’hort cada diumenge 15-19h
horteradelxino@gmail.com

CSO Barrilonia
Rambla del Raval
http://barrilonia.blogspot.com
barrilonia@gmail.com

ODB-Barcelona (Oficina en Defensa del Barri)
C/Pescadors 49 Dijous de 18 a 21h

Ateneu Llibertari del Casc Antic
C/Fonollars 13
Reunió de col·lectius. Dimecres a les 17h.
Reunió de la Coordinadora contra els abusos de 
poder.

Taller de Barris en Lluita
barrisenlluita@moviments.net
Oficina d’Okupació. Dimarts de 18h a 21h i Dijous 
de 11h a 13h.

Te kedas donde kieras. Assessoria Jurídica per a 
immigrants. Divendres 18-21h 
Biblioteca Kilombo. 
De dilluns a dijous de 18 a 21h
C/Fonollars 10

RAI
C/Carders 12 pral
Dimarts: 21:30h Cinema d’autor/ 21h Tetare 
Roleplaying
Dijous 21:30h Cinema Independent
Divendres i Dissabtes 21h Tetare de la Bona Sort
Diumenges 20h RAI Mùsica

Euskal Etxea
Pça Montcada 1-3

Espai Social Magdalenes
C/Magdalenes 13-15
Assembla V de Vivienda . Dimecres a les 20h
Copyfight Bar. Dijous de 20 a 24h

Associació de Veïns Casc Antic
C/Rec 27
De dilluns a divendres de 17 a 20h

Ca la Dona
C/Casp 38 pral
De dilluns a dijous de 10 a 14h i de 16 a 20h

CSO La Pansa
C/La pansa 6
Taller de conversa en català. Dimarts a les 20h.
Taller de malabars. Carioques. Dimecres a les 18h.
Tallerde trapezi. Dijous de 19 a 31h.
Cafeta primaveral. Dijous a les 18h.
Laboratori d’scriptura. Diumenges de 19 a 21h.

Webs d’interès
www.labarcelonetaamblaiguaalcoll.blogspot.com
www.caladona.pangea.org
www.vdbv-defensemelpatrimoni.blogspot.com
www.ravalnet.org
www.teb.ravalnet.org
www.planeta-rai.org
www.xarxaciutatvella.org

Cine Ravalero. Ciclo de cine 
sobre la vida y “obras” del 

barrio del raval

Es un ciclo de cine documental en el que la palabra obras, 
como ya habrán notado las más avispadas, tiene un doble 
sentido: obras comotransformación urbanística, con todas 
las implicaciones que esta puedatener, y como conjunto 
de films que abordan la cuestión del barrio en sus múlti-
ples perspectivas: gentrification, migraciones, formas de 
vida,conflictos, civismo, etc.
   Las pelis estarán todas presentadas por alguien que 
pueda hablar de ellas en profundidad y después habrá 
oportunidad de hacer un debate si nos apetece. Se trata 
de poner al alcance de quienes habitamos en el barrio los 
documentales más importantes a nuestro modo de ver so-
bre los últimos años de cambios y sobre cómo estos son 
representados.
   El clima de la cineteca exit es informal y cervecero. Des-
pués de la proyección el local permanecerá abierto con 
algo de música y buen ambiente para charlar y conocernos.

Pelis de marzo a parttir de la 19h.
-viernes 5: “En construcción” (125’). Presenta Joan 
Miquel Gual
-viernes 12: “Waha” (60’). Presenta el director Ro-
ger Lapuente
-viernes 19: ”Barcelona: civisme o cinisme” (52’). 
Presenta el director Jordi Oriola.

Sabies que com a ciutadà tens dret a l’accés i la gestió 
del teu mitjà de comunicació? Des de fa més de 30 anys 
centenars de persones a Catalunya exerceixen aquest dret 
però desemparades per la llei. Enguany, i reconeixent la 
tasca d’aquests mitjans i la precarietat en què es troben, la 
Secretaria de Comunicació de la Generalitat de Catalunya 
regula els mitjans de comunicació “sense ànim de lucre”.  

Què són això que etiqueten com a “mitjans sense ànim 
de lucre”? 

Anomenen “mitjans sense ànim de lucre” (o també Tercer 
Sector de la Comunicació) totes aquelles ràdios i teles que 
sovint ens auto-anomenem  com a lliures o comunitàries. 
Mitjans creats i gestionats per ciutadans, independents 
completament d’institucions comercials, governamentals i 
religioses. Però aquestes experiències lliures i comunitàries 
hem estat marginades de l’assignació legal de freqüències 
d’emissió (motiu pel qual emetem en al·legalitat, que no vol 
dir il·legalitat, perquè no existeix cap llei que ens reguli). 

Què demanem els mitjans lliures i comunitaris?
Davant la històrica marginació legal -atípic cas a Europa— i 
l’augment de la concentració empresarial en l’espai català 
de comunicació, volem que el decret que ens regularà ga-
ranteixi la nostra activitat (el primer esborrany a què hem 
accedit no ho fa). Per això, d’acord amb les recomanacions 
del Parlament Europeu i de l’Associació Mundial de Ràdios 
Comunitàries (AMARC), demanem que el reglament: 

1) Garanteixi que les associacions o fundacions vincula-
des a entitats comercials, partits polítics i organitzacions re-
ligioses no siguin considerades dins la categoria de mitjans 
sense ànim de lucre. 

2) Reservi un terç de l’espectre radioelèctric per als 
mitjans de la societat civil, que complementen els públics 
governamentals i els empresarials. De què serveix un re-
glament sense reserva d’espectre per als mitjans que ha de 
regular?

3) Requisits que s’adeqüin a les dinàmiques de funcio-
nament del sector. Cada autor ha de ser responsable dels 
continguts que difon. Igualment, les exigències respecte les 
graelles de programació han de tenir en compte que treba-
llem voluntàriament, amb dedicació parcial i de forma horit-
zontal i participativa. 

4) Concursos de llicències adaptats a les particularitats 
del sector (oferim el nostre assessorament!).

5) Obligacions de transmissió del senyal als operadors 
de cable i de l’espectre públic i reserva d’espais en els

plans urbanístics per a la col·locació d’antenes d’ús co-
munitari. 

6) Desenvolupar l’article 71 de la Llei 22/2005 de la co-
municació audiovisual de Catalunya, relatiu a les mesures 
de foment dels mitjans sense afany de lucre.

7) Reconèixer els mitjans audiovisuals lliures i comunita-
ris més antics, doncs la regulació arriba amb trenta anys de 
retard (aquest és un criteri considerat en les concessions de 
llicències per al sector comercial!).

Els sotasignants confiem que aquestes consideracions 
siguin tingudes en compte en la reelaboració del Projecte 
de decret, abans de la seva publicació en el DOGC, obrint-
lo així a un procés de participació real. 

De moment ja han signat:
Contrabanda FM
Community Media Forum Europe
Post Scriptum Radio
Ràdio Linia IV
Ràdio Bronka
Assemblea per la Comunicació Social
Ràdio RSK

T’has identificat amb la causa i ens dones el teu suport? 
Signa la web: http://comunicaciolliure.wordpress.com

EXIT 
Chiringuito Metropoplitano
C/ Sant Martí, 11   
08001 Barcelona

Tenim dret a un educació digna i en condicions: no als barra-
cons del Mediterrània. Tenim dret a un treball digne: l’hotel 
vela i la indústria del turisme precaritzen les nostres vides.
Tenim dret a un habitatge digne i assequible: prou preus 
abusius, prou apartaments turístics. Tenim dret a l’esport 
per tothom: instal·lacions municipals a preus raonables ja!
Tenim dret a la cultura: per una sala d’assaig per totes les 
bandes i grups. Tenim dret a l’espai públic: prou terrasses 
de bars i prohibicions “cíviques”

Tenim dret a La Barceloneta: Pla dels ascensors: anulació! 
14.30- 17.00: butifarrada i musiqueta de celebració perquè 
hem aconseguit aturar el “pla dels ascensors”.
17.00: sortida de la manifestació pels carrers del barri
17.30: plaça de La Barceloneta, sortida de la manifestació 
cap a Sant Jaume. 
Pla dels ascensors: anulació
No volem ser una barri turístic
Tenim dret a La Barceloneta,

Dissabte 20 de març, butifarrada i manifestació Pl. Poeta Boscà

Adhereix-te! Necessitem  comunicació lliure i comunitària !! 
Resposta al Projecte de decret de Serveis de comunicació audiovisuals sense ànim de lucre
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Sergi

Empiezo este texto afirmando lo obvio: no soy 
la persona que debería hacer un artículo, pu-
blicación, sobre las Jornadas Feministas Es-
tatales que se dieron lugar en Granada el 5, 
6 y 7 de diciembre de 2009. Es por esto que 
he juntado toda una serie de apuntes desor-
denados sobre aquello que me viene a la ca-
beza cuando la palabra “Granada” aparece a 
mi alrededor. Apuntes desde lo personal y que 
no quieren representar a nadie ni justificar el 
porqué de todo esto.  

A la pregunta “¿Qué hace un hombre en 
estas jornadas feministas?” podría responder 
con un intento de justificarme diciendo lo que 
ya he dicho otras veces: “Quizás, si me deja-
rais explicaros de dónde vengo y os contara 
cómo llegué aquí, podríais entender qué hago 
yo en este lugar”... Podría decir esto pero eso 
sería focalizar el problema en mi persona e 
ignorar el verdadero, vaya, ¡lo que se conoce 
comunmente como marear la perdiz! El pro-
blema, desde como muchas lo sentimos, no 
es mi persona en sí misma, sino aquello que 
yo represento, aunque me duela: “el sujeto 
hombre”.

Habiendo hablado con distintas compañe-
ras de diferentes grupos de mujeres me doy 
cuenta de que el problema para algunas per-
sonas no estuvo tanto en mi presencia ahí sino 
en la manera, en el cómo se hizo. Quizás no 
era el momento o quizás no se habían dado 
los suficientes espacios de debate sobre el 
hecho de que pudiera participar un hombre 
en tal evento... Por otro lado, quizás nunca 
hubiera llegado ese momento si no se hubiera 
dado por iniciativa de ciertas personas... Quién 
sabe, y además, realmente ¿hay un momento 
justo para algo como esto? La verdad: no lo sé. 
El caso es que yo aparecí, no tengo muy claro 
si por inconsciencia o por una especie de ten-
dencia suicida que me hizo ponerme a mí mis-
mo en tal situación de peligro (emocionalmen-
te hablando) y que aún hoy, habiendo pasado 
tanto tiempo, estoy digeriendo, pero bueno, 
“qui no arrisca, no pisca” y esto, como alguien 
bien me acaba de decir, “es un trabajo de por 
vida, así que con la calma, ¡y ahí estamos!”.

En la semana que estuve en Granada pasé 
muchos momentos: algunos sintiendo un gran 
rechazo, otros sintiendo un gran apoyo des-
de personas conocidas y desde otras que fui 
conociendo. Sentí confusión a mi alrededor 
con mujeres mirándome extrañadas, también 
viendo a algunos chicos que no pudieron ac-
ceder a las jornadas y en cambio yo entrando 
apoyado por una serie de personas (¿por qué 
yo y no ellos?, aún hoy me pregunto quiénes 
eran y qué buscaban). Escuché cosas que 
realmente me dolieron, e incluso algunas 
aún las tengo clavadas, al mismo tiempo que 
generé puentes con grupos con los que hoy 
en día estoy trabajando. Sentí rabia, pena, 
tristeza y alegría. Me pregunto si no es que 
puse por encima mis propias necesidades a 
las necesidades del “colectivo”... Quizás, y por 
eso pido disculpas a aquellas que tanto tiem-
po han trabajado y trabajan en su día a día 
y que se pudieron sentir ofendidas o incluso 
atacadas.  

A día de hoy tengo esa sensación de que, 
de alguna manera, inconscientemente (o no) 
se me animó a ir y se me utilizó para poner un 
debate pendiente sobre la mesa y no poder 

ignorarlo; aún así que nadie se confunda: no 
soy víctima de nada... Yo fui porque quise, por 
una simple cuestión de intuición y porque real-
mente quería escuchar (que es a lo que fui) 
y el apoyo de otras y otros sólo hizo que me 
atreviera a hacerlo. 

Desde mi punto de vista e intentando ex-
presarlo en pocas palabras, el feminismo es 
un movimiento de movimientos, con muchas 
hijas e hijos bastardos en su larga historia, y 
que, aún así, ha sabido ir redefiniéndose y ge-
nerando nuevos espacios para las diferentes 
corrientes que aún cuestionando el feminis-
mo más clásico se han continuado sintiendo 
igualmente feministas. En los últimos años 
algunas de estas corrientes de pensamiento 
han ido cuestionando -entre otras cosas- el 
binarismo de género y, por extensión, a la 
“mujer” como sujeto del feminismo. De toda 
esta amalgama de discursos que surgen del 
feminismo, fruto mismo del número de reinter-
pretaciones y tantas horas de trabajo, hemos 
sacado siempre grandes ideas que en ciertos 
momentos incluso nos puedan haber parecido 
parte de una solución.

Discursos más cercanos al ámbito queer 
han calado muy hondo muchas veces en 
gente que lo ha usado para no asimilar el dis-
curso de género que venía de antes desde 
el feminismo “más clásico” y crear más de lo 
mismo con un look diferente; una especie de 
engaño “guay” de mal gusto (me refiero a esto 
en el contexto del Estado Español, ya que en 
otros lugares como EEUU o Canada la visión 
es muy distinta). Aunque ocurre también el 
efecto contrario: cierta gente ha asimilado el 
discurso feminista desde una óptica queer ya 
que hasta entonces era “cosa de mujeres”, y 
bueno, gracias a un cuestionamiento profundo 
de quién somos y de que no nos sentimos “tan 
hombres”, podemos más fácilmente asimilar 
el discurso feminista o profeminista. 

Al igual que con las teorías queer ha pa-
sado con grupos de “nuevas masculinidades”. 
Existe una larga historia de grupos de hombres 
que solamente se han sabido enfocar en su 
propia opresión, pasando de nuestra posición 
privilegiada en el patriarcado. Por otro lado hay 
también grupos de hombres tan obsesionados 
con la culpabilidad que tienen por todas las 
cosas malas que hacen o se han hecho en su 
papel de hombres, que pierden la posibilidad 
de ir con su análisis más allá de las cuestiones 
de dominación (en las asambleas, en la con-
vivencia, etc.). También se da la tentación de 
asumir una política feminista sin cuestionarla, 
y sin desarrollar una política que venga del pro-
pio sujeto “hombre”. Hay mucho que podemos 
aprender del feminismo, pero no nos solucio-
na todas las contradicciones a las que nos 
enfrentamos. Para mí, un grupo de hombres 
no comprueba su utilidad en la lucha contra el 
sexismo (o el heteropatriarcado) sólo por ser 
un grupo de hombres en sí, depende del grupo 
y depende de los hombres. Siento igualmente 
que lo mismo pasa con las mujeres.

Mi primera toma de contacto con el femi-
nismo (que es al fin y al cabo quien me ha 

ayudado a crear mi punto de vista sobre el 
tema) fue ya hace bastantes años y me ima-
gino que como para muchos otros chicos este 
contacto sería accidental. Frecuentar el mis-
mo centro social que las chicas del colectivo 
feminista me llevó a comprender que las co-
sas en las que yo estaba involucrado no eran 
tan fáciles de explicar sin saltarse el tema del 
género. Bastante después vino la teoría queer 
con su discurso sobre el género y el sexo 
como montaje desmontable, y tras algún tiem-
po de mirar sólo a la superficie de esta teoría 
empecé a pensar si no estaría haciendo una 
lectura de todo esto que me ayudara a esqui-
var el tema (y por tanto mi responsabilidad) 
del sexismo y los roles de género que manejo.

Si tuviera que explicar por qué participé en 
un grupo de “hombres” contra el sexismo, es 
decir que por qué puedo participar en un co-
lectivo limitado por sexo/género, la respuesta 
sería complicada, obviamente. Seguramente 
mi explicación tendría (inevitablemente) que 
pasar por la expresión “golpear mi cabeza con-
tra el muro”. Me parece que es una expresión 
que define muy bien el sentimiento de muchas 
personas implicadas en la lucha antipatriarcal 
(y en otras muchas luchas posiblemente). Si 
algo se ha mantenido durante estos muchos 
años de ir y venir y de cambios en mi punto 
de vista ha sido precisamente la sensación 
de golpear mi cabeza contra un muro de ladri-
llos... a veces contra muros fuera de mí y otras 
veces contra muros dentro de mí. Últimamente 
me duelen menos estos golpes contra muros 
interiores por haber asumido que van a estar 
ahí un buen rato, si no para siempre. 

A lo largo de años me he ido encontrando 
con muchas personas, en el 99% de los ca-
sos hombres, que no entienden en absoluto la 
problemática de género tal y como yo la veo, 

que no son (somos) capaces de reaccionar 
ante ningún tipo de agresión o comportamien-
to violento derivado de nuestros privilegios, 
que no comprenden el hecho de que efecti-
vamente por haber sido educados hombres 
tenemos privilegios... Me hace sentir golpeán-
dome contra el muro. Siento que nos volve-
mos locos intentando justificar cosas que no 
son justificables si las aplicamos a otras cues-
tiones. Nadie habla con tanta ambigüedad de 
anticapitalismo o especulación como se habla 
de antisexismo en la mayoría de los círculos 
en los que me muevo. Siento que a pesar 
de décadas de feminismo todavía no hemos 
asimilado apenas nada de la profundidad de 
su discurso. Aún nos tomamos el feminismo 
como algo de lo que nos debemos defender, y 
no como un discurso liberador.

Yo fui a Granada , principalmente, para es-
cuchar. El pánico al escenario no me hubiera 
dejado hablar en público y además nunca me 
sentí con autoridad para abrir la boca en con-
texto semejante; a día de hoy, casi tres meses 
después, aquí continúo, trabajando con las 
personas que forman parte de los colectivos 
en los que participo (a quienes tanto quiero 
y aprecio), compartiendo reflexiones con ami-
gas, conocidas, compañeros y releyendo los 
grandes clásicos buscando entre líneas.  

Nota: gracias a todas las que me cuestionan con cariño 
y me han ayudado, a jokin en su pueblo, a jacob que 
me enseñó a ver y a isa, que me enseñó a leer (y de 
ahí todo...).

Empiezo este texto afirmando lo obvio: no soy la persona 
que debería hacer un artículo, publicación, sobre las Jor-

nadas Feministas Estatales que se dieron lugar en Granada 
el 5, 6 y 7 de diciembre de 2009

Reflexiones volviendo de Granada

Aún nos tomamos el feminis-
mo como algo de lo que nos 

debemos defender, y no como un 
discurso liberador

Il:lustración/ Maria Romero

 de las Jornadas Feministas Estatales

dilluns i dijous de 9 a 22h
divendres i dissabtes 

de 10 a 24h
diumenges de 11 a 22h

Tel. 933190533
Baixada de Viladecols 2 bis

08002 Barcelona

c/Joaquín Costa 36
Tel. 933014763

Exposicions, sucs de fruita, batuts, 
pastissos, narguilé, tes exòtics

Bar Mendizabal
sucs i batuts naturals, esmorzars, música, 

plats del dia, cocktails, bocates, take 
away, terrassa, sol i sombra

Pl. Canonge Colom
Raval / Barcelona
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“Los actores sociales afectados por esta campaña perversa, somos las cabezas 
más visibles de la lucha contra la explotación minera en Chiapas”

Masala
Cómo se ha dado la escalada de crimi-
nalizacion contra activistas del FNLS? 
¿Qué ha motivado tu visita en Europa?

En Chiapas ese momento llegó cuando nos 
constituimos en un referente importante de la 
resistencia contra las transnacionales mine-
ras, que pretenden saquear oro, barita y otros 
minerales, dejando devastación ambiental y 
graves daños a la salud y economía de los 
pueblos indígenas y campesinos.

En mayo de 2009 el Gobierno de Chiapas 
intentó fabricarnos a mí y a la compañera Yo-
landa Castro Apreza un expediente judicial 
para vincularnos a “células armadas“. Recibi-
mos el apoyo de organismos defensores de 
derechos humanos que nos conocen desde 
hace muchos años, y de una Acción Urgente 
respaldada por más de 200 organizaciones 
y personas de todo el mundo que avalaron 
nuestra amplia trayectoria en el movimiento 
civil. Pero las intenciones del Estado no cesa-
ron y nos hostigó permanentemente.

El 26 de septiembre agentes del Estado co-
metieron un atentado incendiario en el centro 
de capacitación de mujeres indígenas K’inal 
Antsetik, fundado por Yolanda y donde yo tam-
bién colaboro. Y ese mismo día el goberna-
dor de Chiapas declaró que quienes estamos 
detrás del movimiento antiminero lo utilizamos 
para dedicarnos al “tráfico de armas”. Esta “co-
incidencia” fue para nosotros una advertencia.

En noviembre el Gobierno filtra a los me-
dios de comunicación unos supuestos “infor-
mes de inteligencia” que nos señalan a Yolan-
da y a mí del FNLS; junto al sacerdote Jesús 
Landín; a José Manuel Hernández Martínez 
(Don Chema), dirigente histórico de la Organi-
zación Campesina Emiliano Zapata (OCEZ); 
a Diego Cadenas, director del Centro de Dere-
chos Humanos Fray Bartolomé de las Casas; 
y al obispo Emérito Samuel Ruiz, entre otras 
personas, como responsables de organizar 
un “levantamiento armado en el 2010”. Llama 
la atención que todos, de uno u otro modo, te-
nemos relación con el movimiento antiminero.

Por esa razón estoy en Europa denuncian-
do esta criminalización a los defensores de 
derechos humanos y luchadores sociales en 
Chiapas.

¿Cuál es el principal trabajo del FNLS?
El FNLS es un espacio político civil, indepen-

diente de cualquier gobierno o partido político, 
que no pretende incursionar en la vía electoral 
y que tiene presencia en nueve Estados del 
centro y sur de México. Su conformación for-
mal es muy reciente –mayo de 2006–, aunque 
algunas de las organizaciones que lo integran 
han cumplido ya más de treinta años de lucha. 

Esta juventud del FNLS como tal no ha per-
mitido aún un proceso uniforme en el trabajo 
a nivel nacional. Sin embargo hemos logrado 
articular distintas tareas concretas en los nue-
ve Estados: movilizaciones permanentes en 

apoyo a la Asamblea Popular de los Pueblos 
de Oaxaca (APPO) en 2006; campaña nacio-
nal por la presentación con vida de todos los 
desaparecidos por el régimen durante 2007 y 
2008; campaña por un nuevo reparto agrario; 
tres encuentros nacionales de mujeres socia-
listas; y varios foros nacionales de denuncia 
por la violación de los derechos humanos.

Tenemos un proyecto político nacional que 
tiene por objeto impulsar en México la lucha 
por el socialismo, como alternativa viable para 
resolver la profunda injusticia social que existe 
en nuestro país, donde hay ochenta millones 
de pobres cuya situación no podrá cambiar 
jamás bajo el régimen 
capitalista. No obstan-
te, este objetivo central 
se ha visto pospuesto 
en los hechos, debido 
a que las instancias 
de coordinación es-
tatales se han visto 
obligadas a caminar 
según las propias di-
námicas de su respec-
tivo Estado, enfocán-
dose principal mente 
en buscar solución a 
las demandas y pro-
blemáticas de sus di  fe -
rentes organizacio nes.

¿Cómo es el cli-
ma político en 
2010 en Chiapas? 
Qué hace el Go-
bierno frente a la 
protesta social?

El clima político es 
terrible. Las mismas 
prácticas antidemocrá-
ticas, corruptas y per-
versas que creó el PRI, 
ahora son repetidas 
por el PRD en el poder. 
Un ejemplo es que ab-
solutamente todos los 
diputados y los 118 pre-
sidentes municipales 
se coludieron secreta-
mente para reelegirse 
sin proceso electoral, mediante un decreto del 
gobernador.

El movimiento social en gran parte está 
cooptado por el Estado, mientras las organi-
zaciones independientes son reprimidas y cri-
minalizadas: La Otra Campaña en Agua Azul, 
la OCEZ Región Carranza o el FNLS somos 
sólo algunos ejemplos de ello. Por otro lado el 
Gobierno apoya a paramilitares de la OPDDIC 
y del Ejército de Dios para que golpeen al 
EZLN y La Otra Campaña, que se oponen a 
una autopista planeada con fines de saqueo 
neoliberal; y alienta a paramilitares de la OR-
CAO para que ataquen al EZLN y a la OCEZ–
FNLS con el fin de quitarles sus tierras. Y son 
liberados los autores de la masacre de Acteal.

¿Cómo actúa el Gobierno de Juan Sabi-
nes Guerrero?

El gobernador Juan Sabines es el clásico 
político priísta: no olvidemos su pasado en el 
PRI, de donde salió directo como candidato 
del PRD a la gubernatura. Además es hijo de 
un exgobernador también priísta. De modo 
que su práctica política está plena de todos 
los rasgos de perversidad, corruptelas, com-
plicidades, simulación, demagogia y mentira 
que tuvieron siempre los regímenes priístas.

En este sentido, también es evidente su 
docilidad típicamente priísta ante el poder 
superior: es uno de los más devotos títeres y 
aplaudidores del presidente Felipe Calderón. 
A la vez es ejecutor fiel de todas y cada una de 
las políticas y proyectos de saqueo neoliberal: 
la autopista de San Cristóbal de Las Casas 
a Palenque; las plantaciones extensivas de 
palma africana; el desalojo de comunidades 
indígenas mediante el proyecto “Ciudades 

Rurales”; el asesinato de indígenas que pre-
tenden reclamar su legítimo y ancestral de-
recho a administrar sus bellezas naturales y 
sitios arqueológicos (masacre de Chinkultik); 
y por supuesto la criminalización y persecu-
ción de quienes nos oponemos a un saqueo 
mineral transnacional, que dejará una terrible 
devastación ambiental con los consiguientes 
daños a la salud y economía de miles de fami-
lias indígenas y campesinas.

Lo anterior va de la mano de otra importan-
te práctica priísta: la cooptación de “líderes” 
de organizaciones sociales, a través de co-
rromperlos con dádivas y dinero en efectivo, o 

bien mediante proyectos productivos y miga-
jas paternalistas con que mantener desmovili-
zadas a sus bases. De este modo, la situación 
política en Chiapas atraviesa por un momento 
crítico y a la vez letalmente decisivo: pues el 
movimiento social está dividido entre los que 
ceden a la corrupción y los que somos repri-
midos por nuestra disidencia; mientras Chia-
pas está siendo acomodado y entregado a los 
intereses económicos transnacionales.

¿Cómo ves la posibilidad de mejorar la 
colaboración solidaria de los diferen-
tes movimientos sociales en Chiapas y 
México?

Desgraciadamente existe hoy una gran 
dispersión a nivel estatal y nacional, donde 
cada organización está en su propia dinámi-
ca y lucha, dejando la colaboración y unidad 
con otras como algo no prioritario. Esto es un 
error, pero esa es la realidad. Nos falta mucho 
trabajo que hacer en ese sentido. Espero que 
logremos avanzar en ello antes que el régimen 
capitalista ocasione más daños irreparables.

¿En qué sentido usa el Gobierno mexi-
cano contra el FNLS su “Guerra contra 
la delincuencia organizada y el narco-
tráfico”?

En estos momentos me encuentro en una 
gira de denuncia por Europa, precisamente 
debido a esto. En mayo de 2009 supimos que 
el Gobierno de Chiapas pretendía integrar ex-
pedientes penales por vinculación con “célu-
las armadas” contra Yolanda Castro Apreza y 
contra mí, que somos los representantes de 
Chiapas en el órgano de Coordinación Nacio-
nal del FNLS.

Más adelante se iría descubriendo lo que 
estaba detrás, cuando el 26 de septiembre el 
gobernador de Chiapas declara que quienes 
encabezan el movimiento contra la explota-
ción minera en Chiapas utilizan esta lucha 
para esconder su actividad de “tráfico de ar-
mas”. El mensaje era claro hacia varias per-
sonas y organizaciones, pero más específica-
mente al FNLS ya que era el actor social más 
activo en la legítima resistencia antiminera.

Cuatro días después es detenido el diri-
gente histórico de la Organización Campesina 
Emiliano Zapata (OCEZ) y más adelante otros 
dos compañeros suyos. Así, a partir del 9 de 

noviembre el Gobierno de Chiapas filtra a 
los medios de comunicación unos supues-
tos “informes de inteligencia” que asegura-
ban que ambas organizaciones –OCEZ y 
FNLS– junto con integrantes del Centro de 
Derechos Humanos Fray Bartolomé de Las 
Casas y algunos sacerdotes, estábamos 
organizando un “levantamiento armado 
para 2010”. Además, según dichos “infor-
mes”, para conseguir los fondos necesarios 
nos dedicábamos al tráfico de armas, dro-
gas y migrantes indocumentados, a la trata 
de mujeres, y manteníamos relaciones de 
colaboración con el cártel del narcotrafi-
cante Chapo Guzmán (el más poderoso 
del país) y con la temible banda criminal de 
“Los Zetas“.

Lo interesante aquí es que todos los ac-
tores sociales afectados por esta campaña 
perversa, de uno u otro modo somos las ca-
bezas más visibles de la lucha contra la ex-

plotación minera en Chiapas. Este es un caso 
emblemático de cómo el Estado mexicano uti-
liza su llamada “guerra contra la delincuencia 
organizada y el narcotráfico” para criminalizar 
al movimiento social disidente.

¿Con qué problemáticas sociales os 
encontráis en el trabajo cotidiano?

Sin duda la pobreza es el mayor obstáculo. 
De ahí se desprende la mala alimentación y 
pésima salud, así como el bajo nivel de esco-
laridad. Y también de ahí mismo surgen las 
cadenas con las cuales el Gobierno puede 
amarrar conciencias con cualquier pequeña 
baratija. Es decir, si un actor social empren-
de una lucha exitosa o que pueda resultar 
molesta para los intereses del Estado, basta 
con soltar algunas pocas migajas alrededor o 
incluso simplemente promesas vacías, para 
que mucha gente que se debate entre la po-
breza y la ignorancia se pelee entre sí para 
arrebatárselas. Es penoso pero así es la reali-
dad que vivimos allá.

De modo que si la pobreza es el principal es-
collo, es el trabajo de concientización y forma-
ción política-ideológica el reto primordial que 
tenemos los movimientos sociales para con-
trarrestar el yugo con que el Estado capitalista 
manipula a quienes él mismo ha empobrecido.

¿Cómo valoras la gira en Europa y tu 
regreso a México después del hostiga-
miento y de permanecer fuera del país 
estos meses de la gira de denuncia?

La gira en Europa ha sido muy positiva. He 
encontrado diversas puertas y oídos abiertos 
al caso de denuncia que traigo, lo mismo en 
instituciones oficiales que en organismos no 
gubernamentales. Sin excepción, todos ellos 
han deducido de diferentes formas que se 
trata no sólo de una violación a los derechos 
humanos de varias personas en Chiapas, sino 
de una aplicación totalmente arbitraria de la 
legalidad y de una criminalización evidente 
hacia las legítimas luchas sociales.

Gracias a ello y a todo lo demás que se pue-
da lograr en las próximas semanas, me siento 
más tranquilo para poder regresar a Chiapas 
con mayor confianza, al saber que hay dema-
siados ojos de fuerte peso político, que desde 
Europa estarán vigilando mi situación, la de mi 
organización, y la de la resistencia contra la 
explotación minera a cielo abierto.

Daniel Luna es un activista y defensor de de-
rechos humanos y de los pueblos indígenas. 
En Chiapas, donde reside en la actualidad tie-
ne más de 15 años de trayectoria política-so-
cial. Daniel Luna esta en Europa denunciando 
una oleada de hostigamiento, persecución y 
criminalización por parte del gobierno de 
Chiapas y del gobierno Federal a su persona, 
a Yolanda Castro y a su organización, el FNLS 
(Frente Nacional de Lucha por el Socialismo). 
Ahora mismo se encuentra en el estado es-
pañol debido a esta de persecución. Una de 
la mayores causas que ha revertido en esta 
persecución es la gran implicación del FNLS 
en contra de las 54 concesiones mineras que 
el gobierno federal ha dado a empresas mi-
neras transnacionales, en su mayoría cana-
dienses, en la sierra madre chiapaneca. Estas 
concesiones han violado todas las leyes posi-
bles, sociales, ambientales, ejidales, agrarias 
y de los derechos de las personas.

En estos momentos me encuentro en una gira de 
denuncia por Europa. En mayo de 2009 supimos que 

el gobierno de Chiapas pretendía integrar expedientes 
penales por vinculación con “células armadas”, contra 
Yolanda Castro Apreza y contra mí: que somos los re-
presentantes de Chiapas en el órgano de Coordinación 
Nacional del FNLS

Sin duda la pobreza es el mayor obstáculo. De ahí se 
desprende la mala alimentación y pésima salud, así 

como el bajo nivel de escolaridad. Y también de ahí mis-
mo surgen las cadenas con las cuales el gobierno pue-
de amarrar conciencias con cualquier pequeña baratija

Entrevista a Daniel Luna, miembro del FNLS
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Pizzas de corte argentino, ensaladas, canelones, empanada, lasagnas, 
milanesas, matambre y mojito “...el trago revoluvionario”

Buena música... otro ambiente es posible!
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Cristina Fernàndez Bessa

La iniciativa impulsada pel ple de l’Ajuntament 
de Vic (CiU, ERC i PSC) de denegar l’empadro-
nament als estrangers (no comunitaris) en si-
tuació irregular va obrir un debat social sobre la 
idoneïtat de la proposta, el pes que recau sobre 
els municipis per “gestionar” la immigració en 
temps de crisi i les incongruències de la Llei 
d’Estrangeria. Aquesta mesura estava avalada 
pel prestigiós bufet d’advocats de l’exdirigent 
de CIU Roca i Junyent que afirmava que 
l’actuació del consistori era ajustada a la legali-
tat. Però des del govern central es van afanyar a 
recordar l’obligatorietat de tots els Ajuntaments 
d’empadronar els seus habitants, independen-
tment de la seva situació legal (postura amb el 
suport de l’informe elaborat per l’Advocat de 
l’Estat consultat per aquesta qüestió).

El padró és una eina administrativa per re-
gistrar els habitants que resideixen de manera 
habitual en un determinat municipi. Per tant, 
no correspon als Ajuntaments interpretar jurí-
dicament la validesa del visats o permisos de 
residència per efectuar l’empadronament.

Però, què significa impedir l’empadrona-
ment?
Com s’acaba d’esmentar, el padró és només 
el reflex d’una situació de fet sobre el nom-
bre d’habitants que habiten efectivament 
en un determinat domicili. Però el fet d’estar 
empadronat permet als ciutadans tenir accés 
als serveis de salut, a l’educació obligatòria i 
a les ajudes socials bàsiques. Per tant, quan 
parlem d’impedir l’empadronament, en el fons 
estem parlant de restriccions en l’exercici de 
drets fonamentals reconeguts a totes les per-
sones, independentment de la seva situació 
legal, i pel que fa als immigrants, reconeguts 
específicament a la pròpia Llei d’Estrangeria. 

Pels Ajuntaments, denegar l’empadrona-
ment als immigrants irregulars implicaria un 
gran dèficit democràtic, ja que no es tindria en 
compte a una part de la població resident en un 
municipi, no només perquè s’impossibilitaria 
exercir el seu dret a vot en les eleccions muni-
cipals, sinó que tampoc seria tinguda en comp-
te en la planificació de les polítiques públiques, 
els pressupostos, els serveis municipals, etc. 
Però a la vegada això permetria als consistoris 
no haver d’afrontar adequadament la manca 
de recursos derivada de l’augment de pobla-
ció, ni haver de combatre els “fantasmes” que 
vinculen els immigrants “sense papers” amb 
“l’abús” dels serveis públics (els mites que els 
“sense papers” saturen la sanitat, es benefi-
cien de les escoles públiques sense pagar im-
postos, saturen les beques de menjador, reben 
totes les ajudes socials, etc...). Per tant, és una 
mesura que pot beneficiar políticament els go-
verns municipals.

Un altre punt important és que l’empadro-
nament permet demostrar el domicili i per tant, 
el lloc on la persona pot ser localitzada. Això fa 
que en cas que la persona immigrant sigui de-
tinguda per la policia i es trobi en situació irre-
gular, es pot evitar la detenció i l’internament 
mentre es tramita el procediment d’expulsió. 
Així mateix, l’empadronament serveix per a 
comprovar el temps de residència en un de-

terminat municipi, necessari per a demostrar 
l’arrelament requerit per a regularitzar la situa-
ció administrativa. 

Amb què ens trobem després de la 
polèmica?
A partir d’aquesta notícia sobre Vic vam sa-
ber que altres Ajuntaments com el de Tortosa, 
Ceuta, Melilla o Torrejón de Ardoz posaven tra-
ves a l’empadronament de “sense papers”. En 
aquest darrer, es volia proposar una mesura 
per tal d’impedir l’empadronament a aquelles 
persones amb visat de turista, i sempre que 
els domicilis no tinguessin més de 20 metres 
quadrats per habitant, però arran de la polèmi-
ca les restriccions es van tirar enrere. Tot i que 
no van sortir a la llum, són molts els municipis 
que sota diversos pretextos (demanar deter-
minada documentació, no acceptar més d’un 
determinat nombre de persones empadrona-
des per dominili, etc.), tot i que no està escrit 
a la llei, dificulten i fins i tot impedeixen que els 
immigrants sense papers puguin empadro-
nar-se en els domicilis on resideixen. I és en 
aquest sentit com pretén actuar el govern cen-
tral. Tot i que formalment sigui il·legal denegar 
l’empadronament als immigrants irregulars, 
l’executiu ha anunciat que mitjançant la mo-
dificació de la Llei de Règim Local, que tindrà 
lloc durant el primer trimestre de l’any, perme-
trà als Ajuntaments impedir l’empadronament 
basant-se en la “causa d’inhabitabilitat” dels 
domicilis. És a dir, la po ssi bilitat de denegar 
l’empadronament en domicilis on es superi 
una determinada proporció d’habitants per 
metre quadrat (sota el pretext d’evitar els pisos 
“patera”). D’aquesta manera, quan es rebutgi 
l’empadronament a immigrants, els consisto-
ris no podran ser acusats d’aplicar mesures 
xenòfobes o racistes; tot i que els resultats 

siguin els mateixos, estaran aplicant criteris 
“tècnics”.

D’aquesta manera, les institucions estan 
configurant un lleguatge simbòlic que no fa 
més que reforçar sentiments xenòfobs basats 
en criteris “objectius” de legalitat que assen-
yalen categories de persones a no “tenir en 
compte” i susceptibles de ser discriminades, 
per estar en situació “irregular”, i per tant, per 
no ser “ciutadans”. Aquest tipus de mesures 
suposen l’extensió  del que podríem qualificar 
com a “racisme políticament correcte”, ja que 
permet a l’imaginari social, fins i tot de sectors 

compromesos, rebutjar els estrangers i discri-
minar-los de l’exercici de drets fonamentales, 
no pel seu origen ètnic o racial, sinó per la 
seva “il·legalitat”, que normalment coincideix 
amb unes característiques ètniques no euro-
pees i un nivell socioeconòmic baix. 

Impedir l’empadronament a les persones 
immigrants, sota l’argument que sigui, no és 
complir la legalitat, és racisme. És racisme 
institucional carregat de poder pràctic i sim-
bòlic per a l’exclusió i l’extensió de les discri-
minacions.

De polèmiques per l’empadronament 
i populisme racista

No correspon als Ajuntaments in-
terpretar jurídicament la valide-

sa del visats o permisos de residèn-
cia per efectuar l’empadronament.

Denegar l’empadrona ment als 
immigrants irregulars implicaria 

un gran dèficit democràtic, ja que no 
es tindria en compte a una part de la 
població resident en un municipi, no 
només perquè s’impossibilitaria exer-
cir el seu dret a vot en les eleccions 
municipals, sinó que tampoc seria 
tinguda en compte en la planificació 
de les polítiques públiques, 

El passat 6 de febrer es va iniciar una vaga 
de fam al Centre d’Internament d’Estrangers 
de la Zona Franca. De les escasses infor-
macions que han anat sortint, sabem que 
la protesta va ser seguida per una trentena 
de detinguts i que el detonant van ser les 
amenaces i maltractaments patits per un 
intern que anava a ser expulsat, la manca 
de mantes i les precàries condicions de vida 
davant el fred.   

El secretisme i l’habitual falta de trans-
parència d’aquestes institucions fan que en 
el moment de tancar-se aquesta redacció 
no coneguem el número de persones que 
continuen la vaga, el seu estat de salut i 
fins quan durarà la protesta. Però el que sí 
sabem és que es tracta de situacions per 
desgràcia massa habituals que han estat 
denunciades en repetides ocasions per 
nombroses organitzacions socials i orga-
nismes públics.

Precisament, durant aquest mes de fe-
brer també diversos interns del CIE d’Aluche 
de Madrid van iniciar una vaga de fam com 
a forma de protesta després que la policia 
agredís un intern i per les condicions de 
vida que pateixen els detinguts.

Aquestes protestes coincideixen amb 
una altra d’iniciada el 5 de febrer al Yarl’s 
Wood Immigration Prison situat a Bedford-
shire,  a Anglaterra, on 84 dones detingu-
des també es van posar en vaga de fam. El 

llistat de motius és llarg però es pot resumir 
en la demanda que acabin les frustracions, 
humiliacions i tortures físiques i psíquiques 
que es donen al centres (veure: http://no-
racism.net/article/3267/). 

De manera periòdica es repeteixen epi-
sodis de protesta com aquests, per tant no 
podem considerar-los fets aïllats. Les pre-
càries condicions de vida, les vulneracions 
de drets, les agressions i les situacions 
d’indefensió viscudes pels migrants en els 
CIEs formen part del funcionament habitual 
d’aquestes institucions tancades i opaques. 
Per tal que aquestes situacions no s’acabin 
banalitzant, la societat ha d’estar en peu 
d’alerta. Mentre els CIEs continuïn existint 
no podem cansar-nos de denunciar-los i de 
donar suport a les persones detingudes. En 
solidaritat amb la lluita a dins del CIE de la 
Zona Franca, i per altres denúncies relaci-
onades amb el retrocés dels drets de les 
persones migrants, entre el dia 27 de febrer 
i l’1 de març es va convocar un dejuni de 
50 hores a la plaça de Catalunya de Bar-
celona. Aquesta protesta coincideix amb la 
vaga d’immigrants que ha tingut lloc a Itàlia, 
França i Grècia el dia 1 de març; i a Barce-
lona, amb la mobilització de migrants i au-
tòctons per visibilitzar els invisibles, per la 
igualtat de drets i per dir que totes sumem. 
Que aquestes situacions es coneguin i que 
les accions tinguin ressò és tasca de totes.

Vagues de fam i protestes als CIEs. 
Cada vegada més freqüents i silenciades.

Il·lustració / Leo

La modificació de la Llei de Rè-
gim Local, que tindrà lloc du-

rant el primer trimestre de l’any, 
permetrà als Ajuntaments impedir 
l’empadronament basant-se en la 
“causa d’inhabitabilitat” dels domi-
cilis.
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Anécdota #1: en los últimos meses la recaudación de los 
cines españoles ha aumentado, por fin. La industria lo ce-
lebra. Los medios también. Anécdota #2: las medidas anti-
piratería se radicalizan con las propuestas del ministerio di-
rigido por González-Sinde, guionista y realizadora. Corpus: 
normalmente las revistas de cine elaboran sus famosos tops 
(del año, de la década, de la historia) en base a los estre-
nos comerciales del país en cuestión. Es otro resto de esa 
concepción desfasada del cine que aún no ha entendido la 
importancia de los festivales y de internet. La revista Lumière, 
en cambio, encargó a sus colaboradores una lista con sus 
películas favoritas producidas en 2009, tuvieran o no estreno 
comercial en cualquier país. El resultado es sorprendente: 
de las quince más votadas sólo tres han llegado a nuestras 
pantallas (Yuki & Nina, Singularidades de una chica rubia y 
Adventureland). Las otras doce han  pasado por distintos 
certámenes (Cannes, Lisboa, París, Marsella, Viena) y han 
sido reivindicadas por los cronistas como acontecimientos 
de altura... pero nunca llegarán a estrenarse. Sólo podremos 
verlas a través de una descarga ilegal de internet, ese fenó-
meno bautizado como “el mayor enemigo del cine”. Curio-
sa paradoja: el enemigo del cine es el único que da vida a 
las nuevas películas de Jacques Rivette, Marco Bellocchio, 

Frederick Wiseman o Alain 
Resnais, nombres mayores 
del último medio siglo que 
según parece ya no inte-
resan. No, al menos, a los 
que nos llaman delincuen-
tes y nos animan a salvar 
el cine, los que por “salvar” 
entienden subir el precio 
de las entradas y por “cine” 
entienden unas gafas 3D y 
unos muñequitos azules (o 
un Luis Tosar disfrazado de 
macarra, que para el caso 
es casi lo mismo). Claro 
que Avatar y Celda 211 son 
cine (bueno o malo, ya es 
otra historia). Claro que nos 

alegramos de que James Cameron se haya atrevido a tensar 
los lugares comunes de la ciencia ficción. Y claro que nos 
gusta que premien el trabajo de Luis Tosar, que es un buen 
actor y un tío muy majo que agradece su Goya en gallego en 
pleno directo de TVE. Todo muy bien. Viva el cine español 
y la nueva Academia buenrollista, viva el cine del futuro en 
3D, viva el despunte de la taquilla, vivan las coproducciones 
y el resto de ítems propagandísticos de los periódicos. Lo 
que ustedes quieran. Pero si hablamos del cine de la última 
temporada, no hablemos sólo de su condición de válvula de 
escape en tiempos de crisis económica. Hablemos también 
de las enésimas ausencias indignantes. Hablemos de Rivet-
te, de Bellocchio y de Resnais. Y hablemos de Pedro Costa, 
de Weerasethakul y de Bruno Dumont, y de su inexplicable 
anonimato. ¿Por qué, otra vez, tenemos que resignarnos a 
considerarlos autores malditos? ¿Por qué, otra vez, verlos 
condenados a la cultura de élite cccbera? Yo quiero ver en 
el cine 36 Vues du Pic Saint-Loup. Y La Danse. Y Ne change 
rien (aunque ya las haya visto en casa, como buen delin-
cuente). Y quiero ver al crítico de El País sudando tinta para 
conseguir decir algo sobre ellas.

Música

La revista Lumière, en 
cambio, encargó a 

sus colaboradores una 
lista con sus películas 
favoritas producidas en 
2009, tuvieran o no es-
treno comercial en cual-
quier país. El resultado 
es sorprendente: de 
las quince más votadas 
sólo tres han llegado a 
nuestras pantallas

Jum

Bajo este nombre inspirado en la saga cinematográfica Star 
Wars, y en esa especie de monjes guerreros conocidos como 
Caballeros Jedi (dotados de habilidades mentales especiales 
conocidas como La Fuerza), encontramos a un grupo que re-
presenta el lado más hardcore de la escena rap de la ciudad 
de Philadelphia.

Doce años de trayectoria avalan a esta formación, que ha 
popularizado su propuesta musical gracias a su característico 
sonido; y es que el prestigio de Jedi Mind Tricks se sostie-
ne sobre dos pilares: el timbre permanentemente cabreado 
y la dicción cavernosa de su MC principal, el corpulento Vin-
nie Paz, y por otro lado, la producción musical de Stoupe The 
Enemy of Mankind, marcada por el uso de muestras orques-
tales, bandas sonoras épicas y sampleos de música latina 
acelerados, y todo ello troceado y manufacturado sobre beats 
de potente pegada. Si a ello añadimos unas letras con referen-
cias a culturas antiguas, teorías conspirativas a escala global, 
mitologías de distintas procedencias, cine de género, figuras 
históricas, mezcladas con crítica e ironía política, y frecuentes 
colabos con un amplio espectro de artistas independientes, 

acabamos obteniendo una síntesis de indudable valor nutritivo 
para los aficionados al RAP con mayúsculas.

El bloque principal del grupo se complementa con un se-
gundo MC, Jus Allah, que ha ido entrando y saliendo de la 
formación en diferentes etapas, y con DJ Kwestion, habitual 
en sus directos.

Seis discos de estudio a sus espaldas respaldan al grupo, 
más un disco en solitario de Stoupe en 2009, “Decalogue”, y 
más el inminente primer disco de Vinnie Paz en solitario, “The 
Assassin’s Creed”, disco con el que estrenan sello propio, En-
emy Soil, y con el que dejan de lado la marca Babygrande, con 
la que han sacado la mayoría de sus referencias. Además, han 
apadrinado a otros grupos de Philly, como el dúo Outerspace, 
o el MC Doap Nixon, o han participado en el proyecto paralelo 
Army of the Pharaohs, una super crew de artistas de la costa 
Este que merece que se les dé de comer aparte.

Jedi Mind Tricks, 
poseedores de La Fuerza

Llibres

Masala

La que podríem dir que serà, si no 
l’última, de les últimes obres de Juan 
Goytisolo, és sense cap dubte un hu-
mil i sincer homenatge a l’escriptor 
Jean Genet. Es tracta d’una recopi-
lació d’articles, assajos, cartes, frag-
ments d’obres i fotografies que des de 
diferents òptiques ens donen un visió 
completa del personatge que Juan co-
neixeria el 1955 a França. Des d’aquell 
moment Juan es veurà immers en una 
crucial amistat que durarà fins als últims 
anys de la vida del controvertit poeta, 
dramaturg, homosexual, xapero, lladre, 
rodamón i desertor, que com a escrip-
tor voluntàriament marginal va rebutjar 
tot tipus d’alabances i premis, i que va 
preferir bolcar la seva vida en defensar 
els oprimits, la causa palestina, els Pan-
teres Negres o la Fracció de l’Exèrcit 
Roig del grup de Baader- Meinhof, entre 
d’altres inquietuds i preocupacions.

Conegut i estimat pels de baix, la 
seva ambigüitat política i radicalitat 
poètica i moral es desmarquen de tot 
oportunisme per aconseguir la fama de 
la vida social i literària. Genet, fora del 
seu país i de l’Europa burgesa i vanito-
sa, buscarà el seu peculiar camí de la 
santedat.

El jove Genet, després dels refor-
matoris, coneixeria les casernes, on 
s’allistaria en campanyes colonials a 
Síria i Meknès (Marroc). Després de de-
sertar arribaria a Espanya, concretament 
al barri Xino barceloní, on viuria en la 
més extrema pobresa durant el 1933-34 i 

s’iniciaria en el món de la delinqüència, la 
traïció i la prostitució en un cabaret situat 
al carrer del Cid, al Raval sud, anome-
nat La Criolla. Genet va viure en el Raval 
més canalla; el Genet rambler i bastard 
del Paral·lel explicaria les seves vivèn-
cies posteriorment des de la presó pari-
senca de la Santé en la seva obra Diari 
del lladre, escrita als anys quaranta. 

És important que Goytisolo faci coin-
cidir en un llibre la història d’un bon amic 
que l’influenciaria tant en la seva vida 
amb un barri que encara avui en dia es-
tima tant, tot i sabent que la piqueta de 
l’urbanisme més feroç l’ha transformat 
profundament. 

Amb aquesta obra Juan Goytisolo 
mostra tot el que va ser Jean Genet per a 

ell, un model a seguir, una motivació per 
a emprendre la pròpia recerca en un ma-
teix per a trobar allò que va més enllà de 
la literatura, l’estil propi, l’autenticitat sub-
jectiva com a màxima expressió literària.

Genet fa de la seva vida un deriva, 
un nomadisme causal, íntim i poètic, 
que trenca amb tota moral i ètica es-
tablertes. El rebuig per allò material, 
l’ideal de despossessió, la generosi-
tat amb els desfavorits, però sobretot 
la seva mo  ral transgressora, distant i 
compromesa, i el seu caràcter descon-
tent amb la hipocresia i el costumisme 
benpensant, faran de la seva persona 
una mena de sant a l’estil magrebí, co-
incidint amb el comportament extrava-
gant dels sants populars del Magreb. 
Genet ha esta molt a prop de la fe i el 
misticisme dels malamatís; tot i que 
això sigui una comparació anacròni-
ca, hi ha molta connexió entre la vida 
d’aquests sants del Magreb i la de Jean 
Genet. Més enllà de la santificació  hi 
ha l’evidència d’allò viscut per ell, sem-
pre en primera línea. Només algú com 
ell arribaria amb la seva obra a generar 
tanta potència subversiva, mostrant el 
sublim a partir d’allò miserable.

La seva obra mestra Un captiu ena-
morat ens apropa a la revolució palesti-
na anterior a la primera i segona Intifada 
i als caducats acords d’Oslo, la vida amb 
els fedaïns palestins i les seves famílies. 
Obra opaca que encara avui en dia no 
ha sigut valorada per no haver estat lle-
gida amb suficient deteniment i cortesia 
per part del lector. 

Finalment el dissident de la moral im-
posada seria repatriat al Marroc com un 
de tants obrers emigrants morts a Euro-
pa i descansa després del llarg camí de 
santedat en un cementeri abandonat a 
Larache... amb vistes al mar.

És important que Goytisolo 
faci coincidir en un llibre 

la historia d’un bon amic que 
li influenciaria tant en la seva 
vida, amb un barri que encara 
avui en dia estima tant

Genet en el Raval
Juan Goytisolo 
Ed. Galaxia Gutemberg. Círculo 
de lectores, 2009

Masala/ Bamako

Como admirador de la fotografía y fotógrafo ocasional, entré 

sin saber lo que me iba a encontrar en el Museo Nacional 

de Mali, en Bamako. La 9ª edición de la Bienal Africana de 

Fotografía. Y este artículo va dedicado a ellas y ellos, los ojos 

africanos. De repente emprendimos un viaje increíble por 

todo el continente, sin salir de Bamako. Un viaje a través de 

un tema central, “Las Fronteras”, tema del cual África puede y 

debe hablar, y mucho. ¿Tema recurrente? Sí… ¿Rimbombante? 

Puede que en occidente, mucho más, sí.  

La Frontera en los ojos africanos
Zanelé Muholi, de Sudáfrica, con su serie “Miss Di-
vine”, retrata la frontera desde la perspectiva de una 
transexual en la periferia de Johannesburgo, sin ne-
cesidad de hablar de inmigración, y sí de margina-
ción, gran frontera diaria de todas las ciudades del 
mundo. 

Saïdo Dickou, de Burkina Faso, expone una gran 
serie de cincuenta fotos tamaño Polaroid, donde 
nos muestra su “Mosaïque du Monde”, muy experi-
mental e inclinándose hacia las fronteras de la ima-
ginación. Parte de su serie son fotografías de man-
chas en las rocas, en el suelo, en los coches, pero 
todas sugiriendo algo más. Al igual que las sombras 
con las que plasma figuras humanas que te dan un 
ancho campo imaginativo por sí solas. Muy didácti-
ca y pedagógica, me atrevería a decir, para niños y 
niñas incluidas.

Pero también, obviamente, un tema a tratar era, 
es y será el desplazamiento de las personas de un 
lado a otro;  inevitablemente, cuando se emprende 
ese viaje aparecen todas las fronteras posibles, las 
físicas, las sociales y las psicológicas. 

Hablemos de inmigración: el argelino Kader Attia 
agarra sin ir más lejos el puerto de Argel para hacer 
una serie sencilla, pero reflexiva hacia los propios 
argelinos. Retrata jóvenes en el puerto argelino en-
cima de los muros de hormigón mirando hacia Eu-
ropa con el deseo de emprender el viaje y la incer-
tidumbre de cómo estará el que ya se fue. Kader se 
marcha más tarde a París para mostrar otros muros 
de hormigón, hechos del mismo material que se en-
cuentra en el puerto de Argel, los muros de las banlieues de la 
capital francesa. El contraste de luces es formidable, la noche 
fría parisina y el sol radiante y el mar azul profundo de Argel. 
Invitándote a qué lado de hormigón prefieres estar.

Y así hasta cuarenta fotógrafos y trece artistas audiovisua-
les, pasando por la más variada geografía africana. Abraham 
Oghobase, de Nigeria, Hajjaj, de Marruecos, Angèle Etoundi 
Essamba, de Camerún….

A destacar el trabajo de la maliense Seydou Camará, cen-

trándose en las fronteras diarias a las que se enfrentan las 
personas albinas en África por el rechazo social generalizado 
por su condición de hijos blancos de padres negros y por los 
problemas de salud viviendo bajo un fuerte clima saheliano. 
Mística y ciencia en una sociedad como la maliense.

Pero hablando de fronteras también se puede hablar desde 
una perspectiva optimista. Mouanda, de la República Demo-
crática del Congo (RDC), retrata al movimiento urbano de “La 
Sape”. Hombres vestidos de auténtica etiqueta, trajes de colo-
res chillones, calcetines a cuadros negros y blancos, sombrero, 
bastón, gafas de vez en cuando, para hacerse interesantes y 
toda una manera de hablar, caminar y hacerse notar. “La Sape”, 
en su mayoría movimiento de hombres, forma parte de una 
frontera psicológica en el subconsciente de muchos después 
de la guerra de la RDC. “Les sapeurs”, como se denominan los 

seguidores de este movimiento, plantan a su vez una frontera 
clara entre cómo viven y cómo visten, realmente extremos. Se 
pasean por las calles de Kinshasa o Brazaville, se muestran 
las etiquetas de sus trajes, compiten y son seguidores incondi-
cionales de marcas concretas. Movimiento espontáneo de una 
sociedad saqueada, aterrorizada y sin un futuro muy alentador.

Arte audiovisual
Aunque con menor presencia, el arte audiovisual tuvo su re-
presentación con trece artistas, Riason Naidoo (Sudáfrica),  
Mounir Fatmi (Marruecos), Mohamed Konate (Mali), Berry Bic-
kle (Zimbabwe) o Jack Beng-Thi (Reunión), entre otros. 

En el trabajo del senegalés Amadou Kane Sy, “Lu et 
approuvé”, vemos la boca de una mujer y una voz que lee una 
carta abierta al presidente francés; el texto está escrito por 
Aminata Traoré, ex ministra de Cultura de Mali. Este texto se 
escucha en tono sosegado, reflexionando sobre la globaliza-
ción y las consecuencias que tiene para las personas en las 
ciudades africanas y sobre los acontecimientos en general que 
han manchado todo el continente. ¿Dirigida al presidente fran-
cés de turno? ¿Será que Francia tiene todavía algo que ver en 
las colonias? Qué ingenuos, ¿o no?

La ausencia africana en la industria cultural

Salimos al patio central del museo fascinados, muy buenas 
obras, ¿acaso pensaba lo contrario?... No, no, ni se me ocurrió. 
Lo primero que pensé es en la cantidad de artistas que había 
visto, en su mayoría la primera vez que tenía la posibilidad de 
ver sus obras. Eso me hizo pensar en ¿cuántos ojos vemos de 
fotógrafos africanos en las exposiciones de museos europeos? 
Yo bien pocos, y suelo ir cada mes a ver algunas exposiciones 
fotográficas. En ocasiones sobre el continente africano, y nor-
malmente pocos ojos autóctonos en esas visiones de África. 
Lo comento como una opinión personal y que algunas perso-
nas no compartirán, pero siento la escasez de gente africana 
hablándonos de África. Sin minusvalorar a muchos fotógrafos 
internacionales que se juegan el tipo en sus reportajes por el 
continente y que realmente muchas veces nos han mostrado 
la realidad desde un punto muy cercano. Por ejemplo, cómo 
nos retrata la guerra en la República Democrática del Congo 
James Natchwey o los grandes relatos, crónicas, libros y foto-
grafías que nos brindó durante mucho tiempo el reportero po-
laco Ryszard Kapuscinski. No va por ahí la reflexión, más bien 
la pregunta va encaminada a ¿es rentable mostrar autores afri-
canos?, ¿interesa a la industria cultural apostar por autores con 
visiones no occidentales al hacer una lectura del continente? 
Pues no diré lo contrario, pero simplemente veo la falta de esta 
voluntad y la falta de artistas autóctonos contándonos la propia 
visión de su barrio, comunidad, ciudad o país o lo más impor-
tante, la cosmovisión de todo el continente, virtud que tiene la 
sociedad africana en general. Grandes exposiciones colectivas 
sobre África recorren algunos museos del Estado Español a 
lo largo del año, como la propia Bienal Africana, pero pocas 
retrospectivas dedicadas a un fotógrafo en particular o un tra-
bajo monográfico sobre algún tema concreto. Casi siempre los 
ojos africanos nos llegan en forma de pinceladas austeras, muy 

buenas, pero insuficientes muchas veces para valorar y ver un 
trabajo profundo de cualquier artista africano. Una buena lista 
de los fotógrafos africanos que expusieron en la bienal se pue-
de encontrar en varias páginas de internet como la de www.
africafundación.org. pero si quieren ver algo mas que nombres 
en una lista y desean ver sus imágenes, que es a lo que vamos, 
eso ya es mas difícil incluso en internet, donde encontramos 
pocas paginas que hacen referencia a esta Bienal en forma de 
imágenes, una buena pincelada de algunas series la podéis en-
contrar www.viewbookphotostory.com . Rebasar esta frontera 
visual y cultural, también depende de los ojos occidentales que 
ven a África en exposiciones fotográficas, reclamando en esos 
libros de opinión llenos de halagos, una reflexión y reclamo ha-
cia mayor presencia del artista africano.

Ojos que no ven, visiones que se pierden 
con el corazón ausente

Obviamente, un tema a tra-
tar era, es y será el des-

plazamiento de las personas 
de un lado a otro;  inevitable-
mente, cuando se emprende 
ese viaje aparecen todas las 
fronteras posibles, las físicas, 
las sociales y las psicológicas

Casi siempre los ojos 
africanos nos llegan 

en forma de pinceladas 
austeras, muy buenas, 
pero insuficientes muchas 
veces para valorar y ver 
un trabajo profundo de 
cualquier artista africano

Foto/ Angele Etoundi Essamba

Serie del autor sudafricano sobre la industria cinemato-
gráfica en Nigeria, llamada Nollywood.

Foto/ Baudoin Mouanda

Foto/ Pieter Hugo
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masala és barreja d’espècies

Julià Peirò

1977-1979: De cuando travestis y transe-
xuales fueron el top de la moda

 
Parece que el tema de los travestis y trans-

exuales que he tocado en mis últimos artículos 
aquí, en las páginas de Masala, han desper-
tado una cierta expectación entre los lectores 
más interesados en el pasado inmediato que 
en el pasado remoto. Y como llevo ya dos artí-
culos hablando de los sufrimientos del mundo 
gay durante la dictadura, voy a dedicar este a 
los días de gloria que llegaron con la demo-
cracia, y que tuvo dos raseros: ascensión rá-
pida a la gloria en las pistas de discotecas y 
cabarets, e incluso en las fiestas de la jet, y un 
largo camino, no precisamente de rosas, para 
los gays de a pie, que consiguieron imponer 
sus reivindicaciones con mucho esfuerzo y a 
base de manifestaciones colectivas. Para que 
quede meridianamente claro, les remito a va-
rias páginas de un libro mío, publicado hará 
unos cinco años, y donde hago un resumen 
de mis artículos de la época, tiempos en que 
día a día informaba de cuanto ocurría en la 
noche y el espectáculo barceloneses:      

 Conforme el año 1976 iba avanzando, 
las revistas que ofrecían desnudos a manta 
se multiplicaban y llenaban ya los quioscos; 
además, los desnudos eran cada vez más 
atrevidos. Parecía increíble, porque durante 
la dictadura, e incluso en los años liberalotes 
de la República, verle las tetas a una mujer 
era más difícil que ganar unas oposiciones a 
Hacienda; a la mayoría de ellas, la moralina 
inculcada por sus madres no les permitía en-
señarlas; las otras, las valoraban a precio de 
oro, y sólo las mostraban ante carteras gene-
rosas, ¡qué triste es la vida del pobre! Pero en 
1976 el sexo alcanzaba cotas más altas cada 
día y, con la nueva o aparente libertad, desde 
las catacumbas donde había hibernado duran-
te cuarenta años, emergía el mundo gay, con 
su cohorte de travestis y transexuales, que de 
inmediato empezaron a invadir las pistas de 
los cabarets, su sueño de dicha.

De gays y travestis existe en Barcelona una 
tradición muy anterior a la guerra civil. El primer 
travesti del que tenemos noticias deambulaba 
por los aledaños del Café Español a principi-
os de siglo, y gozó de una cierta fama. En los 

años veinte, que aún ahora la gente llama lo-
cos, y por supuesto en los treinta, con la llega-
da de la República (entiéndase: de la moderni-
dad), vivieron en absoluta tolerancia, e incluso 
hacían la carrera en la calle, aunque sin salirse 
de los límites del Chino, donde en Cal Sagristà 
se permitía el baile entre hombres. La victoria 
del franquismo y su Ley de Peligrosidad So-
cial (que en 1976 seguía vigente, aunque su 
aplicación se hubiera diluido) supuso para los 
homosexuales un largo calvario, desde burlas 
macabras y detenciones arbitrarias, a castigos 
durísimos e injustificados. 

Durante los años cuarenta y cincuenta, si 

alguno sentía la llamada del artisteo tenía que 
actuar acompañado de quien se anunciaba 
como su hermana o su esposa; eran tiempos 
en que las apariencias contaban mucho. Por 
supuesto, disimulaban al máximo sus incli-
naciones sexuales. Un sketch que satirizaba 
esta situación, y nunca entendí cómo pudo 
pasar censura, lo escenificaban los Hermanos 
Bernoff (la madre y el tío de Christa Leem). Él 
iba de sarasa, pero ella, cegada de amor, no 
se enteraba, y se acercaba, y le achuchaba, 
mientras él procuraba sacársela de encima: 
“¡Quita Mary!”. Ella insistía: “¡Te amo, Pepe, 
te amo! ¡Quiero ser tuya!”. Él sólo quería za-
farse del acoso, pero no había manera: “¡Qui-
ta Mary!”. Pero ella se aferraba a su cuerpo 
cada vez más: “Te amo, Pepe, te amo”, le gri-
taba, loca de pasión, y él: “¡Quita Mary!”. Al 
fin, ella no podía más y se revelaba: “¿Cómo 
puedes re chazarme así? ¿Qué clase de 
hombre eres tú?”, y él: “¡Mary quita!”

Ya a finales de los sesenta, daba la sensa-
ción de que la mano de hierro del régimen se 
había abierto en el tema de la moral y el sexo, 
y de inmediato los artistas gays intentaron dar 
señales de vida, y con ellos los travestis, con 
timidez primero, con su gracioso descaro des-
pués. Copacabana (junto al actual Museo de 

Cera) y Gambrinus 
(en la calle Lancas-
ter, muy cerquita de 
la Bodega Bohemia) 
ofrecieron entonces 
espectáculos des-
mitificadores. Pero 
de pronto el brazo 
justiciero de la moral 
pública, espejo del 
régimen más reac-
cionario, empezó a 
olerse que el cambio 
sobrepasaba ciertos 
límites, y asestó sus 
golpes mortales so-
bre ambos locales.  
Pero el género había 
echado raíces y no 
consiguieron acabar 
con él. A la espera 
de tiempos mejores, 
se refugió en Bar-

celona de Noche y algún que otro local fol-
clórico para turistas, donde los artistas (La 
Tula, Violeta, el Bello Paco, Paco España...) 
cultivaban un humor celtibérico al ciento por 
ciento:

“- Vengo de Canarias, ¡qué maravilla! 
¡Tienes todos los plátanos que quieras al 
alcance de la mano!”  

     Aunque no crean que los límites habí-
an sido grandes. A los gays no les permitían 
grandes alharacas, y su repertorio se limi-
taba casi siempre a la canción española o 
al cuplé, donde por cierto se sentían como 
peces en el agua. Dos artistas muy repre-
sentativos de esa época son Johnson  y 
Escamillo, pero éste no se vestiría de mujer 
hasta el año 1977, en un sketch de El Moli-
no sobre la manifestación que montaron las 
putas en septiembre del 76 para protestar 
por el exceso de competencia desleal llega-
da del extranjero. 

También a finales de los 60, el New 
York de la calle Escudellers nos descu-
bría el misterio de las vedettes transexua-
les, mucho más sofisticadas. ¿Y qué eran 
los, o las, transexuales? Pues los travestis 
operados, un nuevo espécimen, inventado 
pocos años antes en un quirófano de Ca-
sablanca (aunque las primeras 
intervenciones, en plan expe-
rimental, se remontan a 1930, 
hay que decirlo). Mujeres como 
Coccinelle, Capucine, Josephi-
ne o Pecky d’Oslo, que luego 
se transformaría en Amanda 
Lear..., que llegaban de París 
con un halo de misterio, a las 
que enseguida se sumarían 
la argentina Lorena Capelli, que actuaba en 
el Victoria del Paral.lel, y Dolly Van Doll, ins-
talada definitivamente en España, y que fue 
maestra y creadora de un nuevo estilo, pero 
también de nuevas figuras del transformismo, 
como Miguel Brass o Mimí Pompom. Creo que 
es suya esta definición: 

     “- Mi padre quería un niño y mi madre, 
una niña. Yo quise hacerles felices a los dos.” 

El tema está hoy superado, pero en su 
momento fue difícil ponernos de acuerdo en 
quién era travesti y quién transformista. Al fin, 
acuciados por la necesidad de diferenciarlos, 
convertimos en transformista al artista o ac-
tor, hetero o gay, que se vestía con ropas de 
mujer por exigencias del papel, y en travesti 
al hombre que actuaba, vestía y sentía como 
una mujer, pero con el aparato entre las pier-
nas, hiciera de artista o hiciera la carrera; tras 
la operación de cambio de sexo, el travesti se 
convertía en transexual. Aunque en la pista o 
el escenario era casi imposible diferenciarlos, 
si no fuera porque los no operados, en contra 
de lo que cabía esperar, presumían con frecu-
encia de su apéndice, como Linda Love, que 
salía a escena al grito de:

“- ¡Soy Agustina de Aragón! ¡Siempre 
con el cañón a punto!”

El gran boom del género empezó con la 
muerte del dictador y duró hasta el año ochen-
ta, para apagarse poco a poco a lo largo de 
esa década. A partir de los noventa, ya sólo 
veríamos actuaciones esporádicas. Pero tuvo 
figuras realmente importantes. Cuando llegó 
el boom, algunas llevaban la tira de años pi-
sando escenario. Pero al fin podían demostrar 
todo lo que eran capaces de hacer, que era 

mucho. Madame Arthur, por ejemplo, gran pi-
onero. En la pista, adoptaba un aire de noble 
celtibérico tan digno que hubiera podido ser 
el prota de una Sonata de Valle Inclán; fue-
ra del cabaret, era un hombre solitario que se 
contemplaba en el espejo, y veía reflejada a 
Josephine, la vedette transexual; admiraba, 
envidiaba, deseaba su belleza, sus gestos, 
sus miradas, y nunca supo que Josephine no 
le llegaba a la suela del zapato. 

     Precisamente en 1975 apareció por Bar-
celona Pavlovsky, que intelectualizó los mo-
nólogos, en el mejor estilo del humor argenti-
no. Él consiguió para los shows de travestismo 
el reconocimiento de un público izquierdoso, 
bohemio y adinerado que bajaba a verlo a 
Barcelona de Noche desde la parte alta de la 
ciudad. También por ese tiempo surgió el más 
genuino mito erótico del público noctámbulo y 
canallesco de la predemocracia, que busca-
ba emociones fuertes. Empezó en New York, 
pero se haría famoso en Starlets, donde con-
siguió llenos tan apoteósicos que el público 
se sentaba incluso en la escalera: Bibi Ander-
sen; hermosa e inteligente, se desmarcó pron-
to del travestismo, para seguir como artista, 
sin más. Una lista que ha de cerrarse con un 
broche de oro: Dolly van Doll. Ella aportó la 
magia del mejor music hall y transformó los 
shows de pista en grandes espectáculos. La 
conocí en el Gambrinus, apenas llegada a Es-
paña procedente de Berlín. Fue para mí una 
noche de descubrimientos. 

     Por cierto, me estoy pasando de líneas 
y apenas he llegado al año 1977. Seguiré con 
esta historia en mi próximo artículo. 

1977/1979: cuando travestis y transexuales
fueron el top de la moda (I) 

A partir de los noventa, ya sólo veríamos 
actuaciones esporádicas. Pero tuvo figuras 

realmente importantes. Cuando llegó el boom, 
algunas llevaban la tira de años pisando esce-
nario. Pero al fin podían demostrar todo lo que 
eran capaces de hacer, que era mucho

Escamillo, uno de los artistas travestis del Molino

De gays y travestis existe en Barce-
lona una tradición muy anterior 

a la guerra civil. El primer travesti del 
que tenemos noticias deambulaba 
por los aledaños del Café Español 
a principios de siglo, y gozó de una 
cierta fama

Espectáculo del  Music Hall dirigido por Dolly van Doll en su época dorada


